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La I.A.S. Ostrov, culesul strugurilor se află în, plină desfășurare. Recolta a fost strînsă pînă în prezent în proporție de 42 la sută, ceea ce echivalează cu o cantitate de 10 462 tone struguri. La ferma nr. 1 stăm de vorbă cu inginera Lidia Resa. „Situația in care ne aflăm în acest moment ar fi putut să fie mai bună, dacă vremea nefavorabilă nu ne-ar fi silit să aminăm intrarea în vie. Ne-am străduit însă să recuperăm această in- tirziere, organi- zindu-ne munca în așa fel încît să procedăm la o recoltare intensivă, corelată cu ritmicitatea operațiilor de sortare și transportare. Urmărim, de asemenea, să combatem „din mers“ putregaiul umed al strugurilor care, datorită ploilor ce au căzut in ultima vreme, are condiții prielnice de dezvoltare. Izolarea zonelor afectate, strîn- gerea cu prioritate a strugurilor atacați și acoperirea cu prelate izolatoare în timpul transportului sînt măsuri obligatorii'1.Recolta bogată a acestui an necesită forțe sporite la cules, alături de membrii I.Ă.S.-ului, cu aceeași hărnicie lucrează și 

circa 1100 de studenți de la Institutul agronomic București. Ca viitori specialiști lucrul in vie are pentru ei multiple avantaje. „în primul rînd, precizează studenta Niculina Făt, am învățat cum se organizează munca în vie. Sistemul nostru de a lucra cîte doi la o pergolă, în echipe de cîte 50 s-a dovedit eficient. Am reușit în acest fel să cîști-
OSTROV: Peste 1000 de studenți 
grăbesc ritmul la culesul strugurilor

găm întrecerea între facultăți și între brigăzi". Notăm aici cîți- va dintre cei mai harnici briga- d’eri: Constantin Mihalcea, Ionel Poșircă. Constantin Durbacă și Lionel Pușcașu. „Am mal învățat, intervine George Viloș, și despre modul cum trebuie folosit și dirijat parcul de mașini disponibil, cum trebuie făcută sortarea, care sînt exigențele in funcție de calitate. O producție de un milion (atit valorează recolta care se strînge zilnic) sporește răspunderea tuturor". Competiția permanentă care se desfășoară între facultăți prezintă 

acum, după două săptămîni, un bilanț rodnic. Pe primul loc, ne spune conferențiar dr. Gheorghe Georgescu, se află facultatea de agronomie (195 studenți) unde media zilnică pe culegător este de 300 kg. Urmează îndeaproape zootehnia cu 288 kg. și îmbunătățiri funciare cu 265 kg.La crama I.A.S.-ului îi cunoaștem pe studenții Cristinel Ion și Radu Grigore care, alături de tînă- rul muncitor Marin Constantin, urmăresc bunul mers al procesului de vi- nificație, asigu- rind aprovizionarea continuă a zdrobitorului cu struguri. Inginera Luminița Popovici are despre munca studenților numai cuvinte de laudă. „Uneori aceștia ră- mîn și după ora 15,30 împreună cu noi să lucreze în continuare, pentru că aici, la cramă, munca nu încetează nici o clipă, totul se desfășoară într-un flux continuu, neîntrerupt". Cele constatate la I.A.S. Ostrov ne-au convins că grija pentru valorificarea maximă a recoltei acestui an deține, în preocuparea generală, locul primordial.
EMILIA VASILIU
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La ferma Golească a Stațiunii de cercetări din Ștefane ști, 
hărnicia celor 30 de eleve ale anului III B din Liceul agroindustrial 
Curtea de Argeș se măsoară zilnic printr-un vagon de struguri. In- 
cepînd din această săptămină, alte sute de elevi din școlile argeșene 
vor contribui la intensificarea culesului roadelor bogate ale viilor
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9 La strinsul florii-soarelui : O săptămină care trebuie să marcheze finalizarea acestei lucrări ® Ritmul recoltării și depozitării — in relație directă cu buna utilizare a mjloacelor mecanice și de transport

cotidianului „Maroc
După cum s-a mai anunțat, tovarășul Nicolae Ceaușescu, secre

tar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii 
Socialiste România, a primit la 18 septembrie pe Abdelatif Bennis, 
directorul cotidianului „Maroc Soir", căruia i-a acordat următorul 
interviu :ÎNTREBARE : Acum un 

secol țara dumneavoastră 
și-a ciștigat' independența 
națională. Aniversările con
stituie bune prilejuri de bi
lanț și de reflecție. Care sînt 
sentimentele ce vi le inspiră 
această aniversare și ce pre
ocupări determină ea pentru 
viitor ?RĂSPUNS : Cucerirea independenței naționale a constituit încununarea unei lupte îndelungate duse de poporul român împotriva dominației și asupririi străine. Războiul de independență, proclamarea independenței naționale au reprezentat un moment deosebit în istoria poporului nostru, des- chizind calea afirmării națiunii, a realizării unității ei depline, a formării statului național unitar român. Aniversarea unui secol de la cucerirea independenței a constituit un bilanț âtît al luptelor de eliberare națională și socială, al drumului parcurs pentru dezvoltarea modernă a României, cit și, mai cu seamă, al marilor realizări obținute în construcția socialistă care a asigurat poporului român deplina sa independență națională, posibilitatea de a fi deplin stăpin pe destinele sale, de a-și făuri în mod liber propriul viitor. Această aniversare ne-a oferit prilejul de a afirma cu putere atașamentul ferm al României socialiste față de politica egalității în drepturi și respectului independenței fiecărei națiuni. Pornim de la învățămintele desprinse din propria noastră experiență istorică ce ne-a arătat că nici un popor nu-și poate asigura progresul și bunăstarea dacă nu se bucură de o independență națională deplină.Aniversarea independenței a constituit un prilej de manifestare a hotărîrii poporului român de a înfăptui neabătut Programul partidului comunist de făurire a societății socialiste multilateral dezvoltate. Acest Program presupune dezvoltarea intensă a forțelor de producție, a industriei și agriculturii, precum și a științei, învățămîntului și culturii, ridicarea continuă a bunăstării materiale și spirituale a poporului, crearea condițiilor de participare a maselor populare la conducerea societății. Aceasta este o condiție esențială pentru progresul eco- nomicb-social al țării, pentru întărirea independenței sale naționale, pentru participarea activă a României la viață inter

națională în vederea Instaurării unor relații noi, democratice intre state, care să permită dezvoltarea liberă și independentă a fiecărei națiuni.ÎNTREBARE : Domnule
președinte, țara dumnea
voastră, prin linia pe care 
ați imprimat-o politicii ex
terne, s-a găsit nu o dată la 
răspintia marilor probleme 
mondiale pentru a ajuta la 
soluționarea lor. V-am ruga 
să ne împărtășiți considera
țiile dumneavoastră asupra 
situației din Orientul Mij
lociu, asupra riscurilor con
tinuării de către Israel de a 
ocupa teritoriile arabe și re
fuzului acestuia de a recu
noaște drepturile legitime 
ale poporului palestinian.RĂSPUNS : România acționează pentru dezvoltarea largă a relațiilor cu toate statele lumii, fără deosebire de orînduire socială, în spiritul principiilor coexistenței pașnice. Ne pronunțăm cu hotărîre pentru soluționarea problemelor litigioase dintre state pe calea tratativelor pașnice, considerînd că a- ceasta este atît în interesul statelor în cauză, cit și al păcii și securității generale din regiunile respective și din întreaga lume. Considerăm că țările direct interesate sînt primele care trebuie să acționeze, să facă eforturi pentru soluționarea problemelor ce le privesc nemijlocit. în același timp, desigur, au importanță eforturile și contribuțiile altor State în direcția soluționării acestor probleme pe calea tratativelor pașnice, a realizării înțelegerii intre popoare.în acest spirit am privit și privim situația din Orientul Mijlociu care continuă să prezinte pericolul unei noi încordări, unor noi ciocniri, cu consecințe deosebit de grave. în situația -existentă considerăm necesar să se facă totul pentru a se ajunge la o soluție pe calea tratativelor — cu participarea tuturor statelor interesate — care să ducă la retragerea Israelului din teritoriile ocupate în 1967, precum și la rezolvarea problemei palestiniene. Astăzi este tot mai evident că problema principală a păcii în Orientul Mijlociu o constituie asigurarea drepturilor legitime ale poporului palestinian, a dreptului său la autodeterminare, inclusiv la formarea unui stat palestinian propriu.Considerăm necesar să se in-

Soir“tensif ice eforturile pentru - a se ajunge la această soluție, la instaurarea unei păci trainice și juste în Orientul Mijlociu care să garanteze integritatea și suveranitatea tuturor statelor din zonă.ÎNTREBARE: V-am ruga 
să ne împărtășiți considera
țiile dumneavoastră asupra 
situației din Africa, devenită 
teatrul intervențiilor mili
tare străine și care, după păr 
rerea președintelui Senghor, 
riscă să ducă la al treilea 
război mondial.RĂSPUNS : România s-a pronunțat și se pronunță ferm pentru soluționarea problemelor pe calea tratativelor intre țările interesate. Cu atit mai necesar considerăm aceasta în Africa, unde există multe probleme complicate, lăsate de dominația imperialistă, colonialistă. Orice încercare de a soluționa a- ceste probleme pe calea armelor nu poate duce decît la complicarea situației. dăunînd luptei de consolidare a independenței economico-șociale a statelor africane, a unității africane și a păcii. Indiferent de calea pe care unele state au adoptat-o cu privire la dezvoltarea internă, considerăm că trebuie făcut totul pentru întărirea unității și solidarității popoarelor africane. Problemele fundamentale cărora trebuie să le facă față toate aceste state sînt asigurarea deplinei independențe printr-un progres economi- co-social rapid, prin afirmarea unei economii proprii, de sine stătătoare, conlucrarea strînsă pentru lichidarea deplină a colonialismului în Africa — mă refer la cucerirea independenței Rhodesiei și Namibiei, la lichidarea rasismului în Africa de Sud —, pentru ca Africa, să nu rpai fie obiectul nici unei dominații, devenind' un continent ale cărui popoare să colaboreze, libere și independente, pe bâză de deplină egalitate, cu națiunile de pe toate celelalte continente.ÎNTREBARE : V-am. ruga 
să ne împărtășiți considera
țiile dumneavoastră asupra 
situației din Asia de Sud- 
Est, unde frați din aceeași 
tabără ideologică se înfrun
tă și se ucid reciproc.RĂSPUNS : Problemele care s-au ivit între unele țări din Asia de Sud-Est, inclusiv între Vietnam și Kampuchia, constituie, de fapt, tot rezultatul moștenirii dominației imperialiste și colonialiste. Noi ne pronunțăm. și avem convingerea că se va ajunge la aceasta, pentru
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„FLUX CONTINUU"-O STARE A MUNCII ORGANIZATE ' Utilizarea noului indicați
, PRODUCȚIANETA
• Ce condurii se desprind • Ce măsuri se impun j

Reducerea cheltuielilor 
materiale se află la 

indemina tuturor secțiilor 
CONDIȚIA ESENȚIALĂ - IMPLICAREA FIECĂRUI 
TÎNĂR ÎN REALIZAREA EXEMPLARĂ A SARCINILOR 

COLECTIVE
Ritmuri și exigențe de uzină, transpuse cu hărnicie și pricepere in munca timpului. Iată sec

vențe suprinse zilele acestea pe tarlalele consiliului intercooperatist Cuza-Vodă, în perimetrul coo
perativei agricole Rasa. Rețineți : fotografiile nu sînt luate la intervale de durata orelor, ci la 
distanța de cîteva minute, pe o suprafață nu mai mare de titeva hectare. Trei combineri — Cos-

tache Neagu, Ion Tudorache șl Victor Eftireanu — deschid front de lucru celor care vor strînge și 
însiloza furajele, dar mai ales mecanizatorilor care pregătesc terenul pentru viitoarea recoltă. Trei 
secvențe pentru o singură concluzie : la p organizare a muncii bine făcută, toate activitățile din 
timp se desfășoară in flux continuu. Fotografiile : O. PLEC AN

Un reper necesar: Istoria artei 
contemporane româneștiForța revoluționară

a conștiinței poporului
Poporul român se caracterizează prin conștiință de sine încă din epoca zămislirii sale. Originea daco-romană, limba, comunitatea teritorială, ocupațiile, obiceiurile au întreținut și au dat contur și vigoare sentimentului și conștiinței de neam.Puterea conștiinței lui s-a verificat de-a lungul veacurilor în actul trăirii istorice : în munca de creație a bunurilor materiale și spirituale, în afirmarea și păstrarea propriei ființe, cu valențe specifice, în lupta cu toți acei care i-au pus în cumpănă existența, dreptul de a fi stăpîn pe destinele sale.Poporul român s-a născut, a trăit și trăiește într-un spațiu al său, într-un spațiu geografic unic prin armonie și echilibru de relief și climă. Un spațiu pe care nu l-am abandonat niciodată, de peste două mii de ani, pe care l-am apărat cu dîrzenie și înăuntrul căruia am întreținut o unitate de limbă, de obiceiuri, creații artistice, cum greu se mai pot găsi în lume. Nucleu etnic daco-roman din Carpați, avînd Dunărea punte și hotar ne-am dezvoltat, am crescut ca un popor neolatin.O solidă unitate etnică românească s-a orînduit temeinic și fxresc pe o perfectă unitate geografică. Limba a fost aceeași, dintru începuturi. Ea a dezvoltat și a vehiculat aceeași cultură populară și cultă. Și deși

Dumitru Almaș

aproape un mileniu românii au trăit despărțiți, totuși limba lor a funcționat ca o temelie și ca un instrument în lupta pentru unitatea statală românească. Pe umaniștii apuseni din secolul XV îi impresiona nu numai romanitatea, ci și perfecta unitate a limbii române. Asemenea observații a- flăm la oamenii de mare cultură ca Silvio Piccolomini, Bonfi- nius, Loggio Braciolini, Dlugosz etc. Petru Lerembsky, secretarul regentei Elisabeta a Ungariei, vorbind de cetățile din Transilvania conduse de domnii din Moldova și din Țara Românească. scria în 1542 : „domnii valahi stăpînesc o bună parte a țării. Aceste părți au trecut cu ușurință de partea lor din cauza comunității de limbă".Ștefan cel Mare, Mircea cel Bătrîn sau Mihai Viteazul și-au diriguit politica și întreaga lor activitate în scopul libertății, al scuturării jugului străin, al creării unei unități statale românești de sine stătătoare. Au luptat convinși că sînt de același neam și vorbesc aceeași limbă, că nutresc aceleași aspirații și-i încălzesc aceleași sentimente, același dor de libertate. Cronicarii veacului XVII au 

căutat să continue și să amplifice lupta pentru unitate românească folosind tradițiile istorice, originea comună, limba comună, obiceiurile comune. Ci nd Miron Costin trecea pe hirtie cuvintele : „Biruit-au gîndul", ca o exclamație de bucurie, era frămîntat și - luminat de marele adevăr al unității poporului român. Trăia sub imperativul unei porunci de sub a cărei autoritate nu se putea sustrage. Deci : „Biruit-au gîndul să mă apuc de această trudă, să scoț lumii la vedere felul neamului, din ce izvor și seminție sînt lăcuitorii țării noastre. Moldovei și Țării Muntenești și românii din părțile ungurești (adică din cele stă- pinite de feudalii unguri — n.a.), cum s-au pomenit mai sus. că toți de un neam și odată discă- licați sînt". Ca și Grigore Ureche, Miron Costin folosea argumentul filologic, unitatea limbii române ca un fundament la dreptul pentru unitate și libertate. De asemenea, in „Cronica polonă", istorie a tuturor românilor, patriotul cărturar înfățișa regelui Jan Sobieski un adevărat dicționar lat'ino-român, întru dovedirea originii comune românești și a unității de cultură și de neam a tuturor locuitorilor din spațiul vechii Dacii, Dimi- trie Cantemir a pornit să scrie
(Continuare in pag. a Il-a)

Exercitat asupra fenomenului contemporan, actul judecății critice implică, desigur, și unele dificultăți. Nimeni nu contestă, se înțelege, importanta analizei întreprinse de istoricul de artă, care stabilește valorile creațiilor de odinioară, le conturează clar individualitatea, acțiunea diverselor curente artistice, continuitatea tradiției, necontenitele modificări introduse de înnoirea perspectivei filosofice si a modalităților stilistice. Școala românească de istorie a artei se bucură, cum bine se știe, de stima specialiștilor din multe țări, care au avut posibilitatea să aprecieze însușirile științifice ale cercetătorilor lor. publicate în volume tălmăcite în limbi de largă circulație.Critica fenomenului contemporan nu beneficiază de avantajul oferit de stabilitatea valorilor consfințite de trecerea timpului, de imaginea precis conturată de cercetările specialiștilor. Cred insă că asemenea istoricului artei trecutului, criticul creației contemporane are nevoie de niște instrumente precise care se cheamă stiinta observației, pasiune, cultură filosofică si de specialitate, toate laolaltă dîndu-i putinta să judece îndeajuns de precis valoarea unei opere.Comentatorului artei contemporane i se înfățișează o imagine complexă, aflată în plină mișcare : sistemul de referință e necontenit modificat de evoluția fiecărui artist, de aspirația lui de a tălmăci într-un limbaj specific lumea realului.

Dan Grigorescu

o lume deci de un extraordinar dinamism.Participant la edificarea unei societăți noi. artistul român de astăzi creează o artă care cuprinde sensurile adinei, revoluționare ale societății noastre contemporane. Critica de artă urmărește cu luare aminte fenomenul plastic : cronicile ia expoziții resping tot mai decis improvizația, formularea echivocă. notatia care șe vrea poematică. dar tinde a se substitui judecății de valoare. Cine citește aceste cronici are posibilitatea să-si reprezinte direcțiile definitorii pe care se întemeiază arta românească a acestor ani. chipul în care se constituie valorile ei. Presa oferă un spațiu mai larg (deși, parcă nu încă pe măsura importantei fenomenului) comentării artei de astăzi. Editurile (și. evident, în primul rind. Editura Meridiane) publică monografii ale celor mai de seamă artiști români contemporaniDar activitatea criticii se limitează la analiza unor înfățișări particulare ale artei din a- ceste decenii. La aproape trei decenii și jumătate de la Eliberare, nu s-a scris încă o istorie a artei românești din această perioadă. a cărei semnificație e atît de profundă în toate domeniile vieții țării noastre. Au a- părut, e adevărat, în ultimii ani, unele lucrări care reflectă preocuparea de realizare a unei vi

ziuni de ansamblu : Dicționarul artiștilor români contemporani al lui Octavian Barbosa, ultimul capitol — consacrat artei de după 1944 — din volumul Pictura românească, capitol scris de Marin Mihalache. Și. cu toate discuțiile pe care, în chip firesc, le-âr putea suscita aceste lucrări, nu li se poate contesta meritul de a fi încercat să deseneze conturul unui proces dintre cele mai complexe, pe care alții evită să-l cuprindă în întreaga lui amploare.E drept, totuși, criticul e lipsit de unele instrumente absolut necesare redactării unei sinteze a artei noastre prezente. NU avem deocamdată un muzeu al artei contemporane românești. Pină la realizarea acestuia s-ar putea ca cel puțin o aripă a muzeului national să adăpostească operele cele mai reprezentative ale ultimelor decenii. Firește, organizarea unei asemenea instituții pune dificile probleme de muzeografie și nu poate fi rezolvată într-un răstimp îndeajuns de scurt pentru a fi într-adevăr utilă redactării lucrării amintite si. mai important decit aceasta, familiarizării publicului cu problemele artei noastre de astăzi. La rîndul lor. unele expoziții anuale, saloane de grafică nu respectă întotdeauna exigentele muzeografice, astfel încit să se înfățișeze ca niște antologii întru totul concrete si. implicit, reprezentative. Un instrument elementar de lucru al criticului, catalogul de
(Continuare in pag. a Il-a)

Deși Indicatorii de producție marfă și productivitatea muncii pe primele opt luni aic acestui an au fost realizați cu o depășire deloc neglijabilă, producția netă — ca indicator economic de bază — nu a reușit să atingă nivelul planificat. In aceeași perioadă ea a fost realizată în proporție de 99,3 la sută. Așadar, la întreprinderea de piese auto din Sibiu încă nu se poate vorbi de succese atunci cind ne referim la valoarea nou creată. După cum rezultă din analiza situației la nivelul perioadei amintite, reprezentind aproape trei trimestre, cauza trebuie căutată jn depășirea cheltuielilor totale și materiale la mia de Iei producție marfă, deci in neincadrarea în costurile de producție planificate.Intrînd in detalii, tovarășul Vasile Ilea, economist la serviciul plan-dezvoltare al întreprinderii, arăta că la mia de lei producție marfă s-au depășit cheltuielile planificate, pe întreaga unitate, cu 15,3 lei. în a- celași timp, la o sarcină planificată de 555,9 lei la o mie de lei producție marfă, cheltuielile materiale au atins 562.4 lei, diferența reprezentind de fapt o creștere cu mai multe milioane lei a cheltuielilor materiale ale întreprinderii. La nivelul unor secții, depășirea planului de cheltuieli materiale la mia de lei producție marfă e însă cu mult mai mare : la secția de transmisii cardanice — de 61,6 lei; la secția de arcuri-spirală Înfășurate la cald— de 47,2 lei; la secția de arcuri-lame — de 38.6 lei. Cei mai mulți dintre factorii favorizanți ai acestei situații nedorite țin de înseși colectivele dintr-o seamă de secții și ateliere. Este vorba — notam în discuțiile avute la comitetul de partid pe întreprindere — de în- tîrzieri in asigurarea ritmică a cantităților planificate de semifabricate forjate și turnate, ceea ce duce la o muncă în asalt în a doua jumătate a lunii, favori- zînd apariția unui număr însemnat de rebuturi. Se mai con

stată că nu se respectă cu strictețe tehnologia regimurilor de așchiere, la prelucrările mecanice, ceea ce uzează prematur mașinile-unelte și SDV-urile, conducînd, de asemenea, la a- pariția de rebuturi, deci la consumuri exagerate de materiale.La aceleași rezultate mai contribuie exploatarea, întreținerea și reparația defectuoasă a mașinilor în unele locuri de muncă, datorită atît calificării, deocamdată necorespunzătoare, a unor muncitori, cît și unui a- numit rabat la responsabilitatea și disciplina profesională — ne spune tovarășul Șerban Șerban, secretarul comitetului de partid— precizînd că aceeași concluzie e conținută și în referatul pregătit pentru o apropiată plenară convocată in vederea adoptării u- nor măsuri operative pentru încadrarea în costurile de producție, reducerea consumurilor specifice. valorificarea superioară a materiilor prime și materialelor— elemente cu aport direct Ia realizarea producției nete. Oamenii muncii din întreprindere, factorii de răspundere în procesul de producție vor trebui, totodată, să acorde o mai mare a- tenție cooperării interne între secții, cu atit mai mult cu cît această latură intrinsecă a muncii, tratată pînă acum ca o îndatorire mai mult auxiliară, condiționează în mare măsură calitatea produsului finit, creșterea sau diminuarea numărului de rebuturi.La sporirea cheltuielilor directe contribuie în mod substanțial și penalizările plătite beneficiarilor pentru nelivrarea la termen a produselor, creșterea stocurilor producției netermina- te și a stocurilor supranorma- t'ive (numai pentru acestea din urmă s-au plătit pină acum d<?- binzi penalizatoare in valoare de peste 1 milion lei) ca și suplimentările de manoperă, care au totalizat in primele 8 luni 34 134 ore. Toate acestea au tras înapoi producția netă, conducînd în final la acumularea
DRAGOMIR HOROMNEA

(Continuare în pag. a IlI-a)
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Indicațiile, ideile cuprinse in cuvîntarea tovarășului Nicolae Ceaușescu 
dese hiderea noului an de invătâmîntla i

l___ iifflatui\ro iiMMiom __j
Cercetarea interdisciplinară - 
o formă modernă, eficientă,
în pregătirea multilaterală

aCele două obiective fundamentale aflate in fața învăță- mintului in anul acesta — evitarea specializării înguste și politehnizarea — sînt o necesitate a vieții. Mai mult — o consecință directă a dezvoltării științei și tehnicii in lume. Pătrunderea tehnicii în toate compartimentele vieții, chiar în cele prin definiție „netehnice", aglomerarea in acest secol a unor descoperiri științifice capitale obligă pur și simplu școala să dea omului de mîine o altă educație. Accentuată în mod deosebit acum, ideea politehni- zării și a pregătirii multilaterale a fost urmărită cu consecvență. Există în școlile și facultățile noastre o bogată experiență in acest sens, care servește acum drept bază de plecare în ridicarea învățămîntulul pe o treaptă calitativ superioară. O asemenea experiență deține Universitatea craioveană, o instituție tînără, a cărei componență mo- zaicată — învățămînt politehnic, economic, medical, pedagogic— a fost exploatată judicios, in scopul unei pregătiri moderne, multilaterale, a viitorilor specialiști.— Oltenia este, în prezent, una dintre zonele țării în care industria și agricultura cunosc o dezvoltare deosebit de accelerată, subliniază tovarășul prof, univ. dr. Tiberiu Nicola, rectorul . Universității. Instituția noastră a fost creată pentru a forma specialiștii pe care-i solicită o asemenea dezvoltare și pentru a contribui efectiv — cu cadrele didactice și cu studenții— la rezolvarea unor probleme urgente de producție și cercetare. Aici nu s-a făcut niciodată cercetare, de dragul cercetării, sau „didactică", cum i se spune eufemistic !• La indicația partidului, am pus întregul nostru potențial de cercetare, proiectare sau producție la dispoziția economiei județului nostru și ne-ăm anunțat intenția de a colabora cu județele învecinate.Evident, o asemenea generoasă ofertă n-a rămas fără răspuns. O mare uzină din județul Olt — întreprinderea de osii și boghiuri Balș, a solicitat o cercetare asupra recrutării forței de muncă și integrării rapide a tinerilor, care să-i servească la mărirea productivității. Județul Gorj a apelat la colectivele mixte de cadre didactice și stu- denți din Universitatea craioveană, pentru a rezolva o problemă deosebit de acută — stabilirea sortimentelor și tehnologiilor pentru culturile de cimp pe terenurile din preajma exploatării miniere Rovinari. Agricultura județului Dolj a comandat o cercetare pentru stabilirea unor noi tehnologii de cultură a plantelor pe nisipurile irigate și pe solurile brun-roș- cate din' Oltenia. Solicitările vin și de peste hotare — o universitate din Iugoslavia a stabilit o colaborare pe termen lung cu instituția craioveană, pentru finalizarea unei cercetări în domeniul sănătății publice. Sînt numai cîteva exemple, desprinse din planurile de cercetare, proiectare și producție ale unei u- niversități, care contribuie — prin specialiștii pe care-i cuprinde, prin cunoștințele științifice ale studenților, prin aparatura pe care o deține — la dezvoltarea economică a regiunii și a țării. Iată cîteva cifre care sintetizează contribuția cadrelor didactice și a studenților în domeniul cercetării științifice : 5 teme sint desprinse din planul de stat, 108 din planuri departamentale, 13 din planul intern, 12 colaborări internaționale.Cunoscînd îndeaproape activitatea din atelierele amplasate în

studențilorinima zonei industriale Electro- putere — întreprinderea de utilaj greu, din atelierele de proiectare și din laboratoare, observi că se disting două direcții de acțiune. Pe de o parte, fiecare facultate și-a asumat responsabilități distincte în domeniul său — Electrotehnica și Mecanica efectuează, de pildă, Studii pentru optimizarea proiectării, construcției tehnologice și a încercărilor mașinilor elecr trice rotative pentru Electro- putere, medicina cercetează influența factorilor de mediu industrial asupra organismului uman, in vederea fundamentării științifice a măsurilor de ocrotire a sănătății. Pe de altă parte — în planurile tuturor facultăților, un loc aparte este rezervat cercetărilor interdiscipli- nare, coordonate la nivel de Universitate.— Se pot, într-adevăr, delimita două direcții, admite prof, univ. dr. Tiberiu Nicola, dar ele converg spre același scop — pregătirea de calitate a absolvenților. Prin calitate înțelegem ceea ce ne-a indicat tovarășul Nicolae Ceaușescu la 15 septembrie să facem — să formăm specialiști multilateral pregătiți. Or, pregătirea multilaterală începe, după cum se știe, cu stă- pînirea științelor fundamentale și a principalelor tehnologii, cu cunoașterea temeinică a unui domeniu. De aceea, pe studenții din primii ani îi folosim in special în rezolvarea unor cereri curente ale economiei județului, de mai mică complexitate. Odată învățați să le rezolve operativ, odată stăpîni ai unor cunoștințe științifice de bază, verificate in asemenea lucrări, îi cuprindem în cercetările in- terdisciplinare, pe care aici, la Craiova, le socotim cel mai eficace cadru de pregătire multilaterală a studenților.Un cadru care nu este, mai precis nu are din start pretenția să fie „original" ci, din contră, să copieze cit mai fidel condițiile de lucru din viață. Știința și tehnica s-au dezvoltat atit de mult incit „omul enciclopedic", omul care știe tot și realizează singur o lucrare complexă nu poate fi decît o himeră. Este timpul colaborărilor, al colectivelor mixte, în care fiecare specialist să-și atribuie o parte a rezolvării, însă — și de aici decurge necesitatea pregătirii multilaterale sau politehnice — să știe ce să-i ceară colaboratorului, să știe, la rîndul său, să răspundă întrebărilor acestuia. Să vorbească același limbaj. Dar, să ne referim la exemple concrete. Un studiu în lucru, privind dezvoltarea socială și economică a zonei Amaradia, nu poate fi dus la bun sfirșit de o singură facultate : 100 de cadre universitare și specialiști în științe economice, drept, industrie, agricultură, matematică, medicină, coordonează munca a 200 de studenți din toate facultățile Universității. Un alt mare colectiv mixt este antrenat într-o cercetare asupra perfecționării sistemului informațional, al conducerii și

organizării activității economice, optimizării efectelor economice ale promovării progresului tehnic în industrie. Toate comenzile primite din Dolj sau județele învecinate despre care am amintit au fost realizate tot de colective mixte. Viitorul economist angajat in asemenea cercetări este nevoit să meargă in uzine să se familiarizeze cu tehnologiile. Viitorul inginer agronom învață să vorbească limba ciberneticia- nului. Medicul, care va avea in grijă înlăturarea efectelor noxelor, cercetează împreună cu inginerul de mîine mecanismul poluării. Cum își propune colectivul craiovean să continue în viitor această experiență ?— Asociația studențească s-a angajat să mărească numărul studenților antrenați în cercetarea interdisciplinară — ne spune Dumitru Ebîncă, președintele C.U.A.S.C. Vom acționa pe două căi. Stabilind relații și mai strin- se cu organizațiile U.T.C. din marile întreprinderi ale județului vom aborda teme de cercetare complexe care vor îmbunătăți munca organizațiilor respective și, in același timp, vom pune în relație de colaborare mai mulți studenți din diferite facultăți. Pe de altă parte, vom alcătui planurile cercurilor științifice studențești cu preponderență din asemenea teme. Avem în prezent 80 de cercuri științifice, in care 2168 de studenți lucrează la 917 teme de cercetare sub conducerea a 369 de cadre universitare și specialiști. Un mare potențial de cercetare și un excelent mediu de formare a viitorului om de știință, pe care în acest fel il vom valorifica mai bine.— Principala preocupare este ridicarea cercetării la nivelul performanțelor, precizează rectorul Universității. Deocamdată, am reușit ca toți studenții să; încheie facultatea cu o lucrare de diplomă utilă — din 1642 absolvenți, 1 262 au .realizat lucrări imediat aplicabile, iar restul au participat la cercetări cu caracter fundamental. Avem condiții să sporim numărul studenților care participă la cercetări de anvergură. Mă refer in special la colaborările cu institutele de cercetare din țară. Am început deja asemenea colaborări cu filiala Institutului de cercetări și proiectări la cald, cu Centrul de științe sociale al căruî plan este integrat Academiei de științe sociale și politice, cu Institutul central de pedologie, cu Institutul de cercetări și proiectări miniere ș.a. Așteptăm sprijin și din partea Ministerului Educației și învățămintului în ceea ce privește restructurarea programelor de învățămînt in conformitate cu noile cerințe precizate de secretarul general al partidului. Formarea viitorilor specialiști, obișnuirea lor cu studiile interdisciplinare trebuie să înceapă cu predarea la cursuri și la seminarii a unor cunoștințe din domenii diferite, cu stabilirea de asociații și legături între’ științe.
MONICA ZVIRJINSCHI

NOI CURSURI, MANUALE SI TRATATE IN FONDUL 
UE CARTE AL BIBLIOTECII CENTRALE UNIVERSITARE

DIN BUCUREȘTI
Debutul anului de 

învățămînt 1978—1979 
consemnează spori
rea fondului de carte 
al Bibliotecii centrale 
universitare din Bucu
rești cu noi cursuri, 
manuale și tratate. In 
rîndul tipăriturilor mal 
importante, cu carac
ter enciclopedic, a- 
mlntim „Marii istorici 
ai lumii-, „Dicționar 
de economie politică". 
„Geografia economică 
a Republicii Socialis
te România", „Istoria

limbii literare româ
ne", „Limba română 
contemporană", codu
rile de drept civil și 
penal etc. Ca lucrări 
de specialitate, sem
nalăm apariția cursu
lui „Capitole de teo
ria relativității", a 
manualelor „Anato
mia plantelor" și „Fi
ziologia plantelor". De 
asemenea, cei care 
urmează diferite sec
ții și facultăți din in- 
vățămîntul filologic, 
pot consulta, intre al

tele, culegerea de tex
te de limbă literară, 
intitulată „Crestoma
ția românească", re
marcabilă prin faptul 
că acoperă întreaga 
istorie a limbii scri
se românești, tratatul 
de „Lexicologie sta
tistică romanică", pre
cum și cursurile „Lim
ba engleză", „Litera
tura și civilizația 
franceză", „Istoria li
teraturii ruse".

TV
PROGRAMUL 1
9,00 Teleșcoală. 10.00 Antologia 

filmului pentru copii și tineret. 
Anii de aur ai comediei. 10.55 Pu
blicitate. 11,00 In alb și negru: 
Karino (III). 11.50 Telex. 16,00 
Telex. 16.05 Teleșcoală. Liceul in
dustrial la început de an școlar. 
16,35 Curs de limbă engleză. 17,05 
La volan — emisiune pentru con
ducătorii auto. 17,20 Viața rațio
nală: Mișcare ” sănătate. 17,30

semifinalele Campionatului mon
dial de volei masculin. Selecțiuni 
înregistrate de la Roma. 18.36 
Tribuna TV. Materialismul dialec
tic și istoric — filozofie deschi
să spre practică și înnoire. 18,50 
Lecții TV pentru lucrătorii din 
agricultură. Elemente tehnologice 
;noi în creșterea și îngrășarea bo
vinelor. 19.20 1001 de seri. 19,30 
Telejurnal. 19,50 Ancheta TV. 
(Participarea conștientă a oame
nilor muncii la întreaga viață so
cială. 20,30 Teatru TV: „Diana" 
de Lope de Vega. Premieră pe 
țară. 22,00 Mari interpreți ai mu
zicii populare. 22,20 Telejurnal.

Un lucru
Constantin Mușoiu a revenit 

din concediul de odihnă la data 
fixată. Nimic neobișnuit. Pen
tru a respecta insă această ce
rință care ține de disciplina 

■normală a muncii, tinărul ma- 
trițer la l.J.C.M. Suceava a fost 
nevoit să facă față unei situații 
mai puțin obișnuite.

In ultimele 24 de ore care 
il despărțeau de reînceperea lu
crului se afla intr-unui din 
compartimentele acceleratului 
Baia Mare — București. Toate 
locurile ocupate și, așezată chiar 
in fața tinărului, o femeie cu 
un copil de cîteva luni in brațe. 
Se încheagă firescul dialog în
tre oamenii care călătoresc îm
preună pe o rută mai lungă, ve
cinii de drum află că tinăra 
mamă este dintr-un sat din 
preajma Brașovului — Prejmer 
— că urmează să fie așteptată 
de soț chiar in gara de reședin
ță etc. Trenul se apropie de 
Brașov, Constantin Mușoiu îm
preună cu alt călător ii trans
portă bagajele femeii pină la 
ușa vagonului, apoi tinărul o 
ajută să coboare în stație, se 
învirtește un pic pe peron și in 
momentul cind se dăduse deja 
semnalul de plecare cineva din 
compartimentul în care călăto
rea apare precipitat la fereas
tră, anunțînd că cea care cobo- 
rîse . și-a uitat in tren... po
șeta !

— Aduceți-o repede și da-

obișnuit
ți-mi și geamantanul meu — se 
hotărăște pe loc C. M.

Primește obiectele în timp ce 
trenul se punea deja în miș
care. Femeia se pierduse în 
aglomerația gării. Primul gînd 
al tinărului a fost să predea po
șeta la postul de miliție. Dar 
dacă nu a așteptat-o nimeni ? 
Dacă nu are cu ce să plătească 
biletul' pină acasă ? Se hotă
răște să arunce o privire in 
stația de autobuze situată în 
imediata vecinătate a gării. A- 
colo află că autobuzul de Prej
mer pleacă abia peste două ore.

in clipa cind — după căutări 
nu lipsite de dificultate — Con
stantin Mușoiu bătea la poarta 
celei cu care călătorise pină la 
Brașov, trenul care urma să îl 
ducă spre Suceava era la ju
mătatea traseului, l-a înapoiat 
femeii geanta în care se aflau 
bani și acte, a refuzat invitația 
de a rămîne măcar la masă și 
și-a reluat drumul'. A ajuns la 
Suceava cu două ceasuri înainte 
de ora la care urma să reiheea- 
pă lucrul și s-a prezentat pe 
șantier fără nici un minut de 
întârziere.

Un lucru obișnuit, precedat de 
Circumstanțe mai puțin obiș
nuite, dar normale.

„Locul" care nu se poate plăti
Întâmplarea a făcut să asist 

la momentul plecării la muncă 
patriotică a studenților din anul 
I al Facultății de construcții. Și 
tot ea — întâmplarea — m-a 
făcut martora unui dialog între 
un cadru didactic ce urma să 
însoțească studenții și mama 
unuia dintre „boboci".

— Știți, sînt și eu profesoară 
— s-a recomandat solicitanta ca 
să stabilească dintru început 
termenii convorbirii. Băiatul — 
un tânăr corpolent, cam de 1,75 
m înălțime, așezat resemnat lin
gă două geamantane voluminoa
se — este foarte sensibil și s-a 
obișnuit să doarmă singur ih 
cameră. A avut întotdeauna dor

mitor separat, noi i-am respec
tat orele de somn cu sfințenie... 
Vă rog să mă înțelegeți : are 
la el bani ca să plătească even
tual o cazare separată, sau să 
își ia o cameră cu chirie...■ La replica lectorului care, du
pă ce o ascultase cu inexplica
bilă răbdare, i-a explicat că 
orele de muncă se efectuează in 
Unități cooperatiste sau de stat, 
că acolo condițiile nu permit 
satisfacerea unor asemenea pre
tenții, mama a început să se 
enerveze :

— Dacă știam că nu voi găsi 
înțelegere, îi scoteam un cer
tificat medical! Doar sinteți și 
dumneavoastră educator și știți

Un gînd pentru
DASCALEALA Șl PEDAGO

GIE. — Am urmărit cu atenție 
ultima anchetă a televiziunii, Forța opiniei publice și moralitatea publică. Cunoaștem bine, 
ca telespectatori, numele talen
tatului realizator Ștefan Dimi
triu. Cunoaștem și admirăm, nu 
numai ca telespectatori, perso
nalitatea plină de farmec (un 
farmec gram de profesor inteli
gent care știe că-și stăpinește 
perfect publicul și care se fe
rește să-i facă, grațios, „curte", 
cum se mai obișnuiește uneori) 
a talentatului scriitor și pedagog 
Mircea Săntimbreanu. Desigur, 
ne interesa extrem de mult și 
tema emisiunii, sugerată în 
titlu printr-o expresie folosi
tă mai rar și care, tocmai 
de aceea, sună promițător: 
„moralitatea publică". Comenta
riul lui Mircea Săntimbreanu, 
da, a fost la înălțime. Dar mo
mentele de viață pe care le-a 
surprins Ștefan Dimitriu pe pe
liculă sint tare greu de ținut 
minte. „Ce probleme deosebite 
ați avut ?", intreba la un mo
ment dat reporterul. Răspuns : 
„O serie întreagă". Așteptam 
nerăbdători să aflăm măcar o 
problemă din seria respectivă. 
Nimic. Reporterul nu era cu
rios. E greu, i se spunea, dar 
merge mai bine, dar sint pro
bleme mai puțin grave decît 
altădată, dar ar trebui să facem 
mai mult, mult mai mult... Așa 
e, adevărul adevărat. Dar „pro
blemele" acelea — dacă sint 
„probleme" și nu chestiuni re
zolvate — de ce nu ni se comu
nică și nouă ? Măcar una. Ci
neva pomenește de „elemente 
care nu s-au încadrat în mun
că". Se apropie... Cald I Tot mai 
cald ! Ce fel de elemente ? Cum 
au fost determinate să-și schim
be atitudinea ? Cum se proce
dează ? Întrebările plutesc in 
aer și în aer rămin să pluteas
că, pentru că, iarăși, reporterul 
preferă frazele generale și nu 
vrea să afle mai mult.

Desigur, nu e simplu — și am 
văzut numeroase emisiuni de a- 
cest fel cu mult mai puțin reu
șite decît cea pe care o comen
tăm. „E firesc ca o televiziune 
ca a noastră — notează Ecate- 
rina Oproiu în Contemporanul 
de vinerea trecută — o televi
ziune care iși propune și ne pro

pune un orizont depășind me
reu cotidianul să se apropie nu 
numai de cazuri, de indivizi. E 
firesc ca ea, televiziunea, să 
vrea să ne facă «să vedem idei». 
Idei. Probleme. Sisteme. Dar 
cum ? Oricum (îmi vine să zic, 
dar chiar oricum nu se poate) 
dar fără dăscăleală. Colegii noș
tri trebuie să aibă în vedere că 
numai teleobservatorii vin în 
fața televizorului cu maculato
rul. Făpturile normale vin nu
mai cu persoana lor, cu intere
sul lor firesc.

Sintem intru totul de acord — 
și adăugăm că un bun pedagog 
nu va folosi niciodată „dăscă
leala". Un exemplu de pedagogie 
fără dăscăleală — de pedagogie 
fină, subțire, tăioasă cind e ca
zul — ne-a oferit chiar comen
tariul lui Mircea Sintimbreanu

CRONICA T.V.
de Florin Mugur

la recenta anchetă. Cu un Ște
fan Dimitriu iritr-o zi mai bună, 
ar fi fost o oră de neuitat.NEAPARAT TEATRUL! —
Emisiunea de duminică (din pă
cate, nu de fiecare duminică) a 
lui Cornel Cristian, despre în
ceputurile filmului romanesc, ni 
se pare cu totul deosebită. L-am 
ascultat pe actorul, pe tânărul 
actor — plin de vervă, amator 
de nuanțări subtile, o prezență, 
o adevărată prezență — Nicolae 
Neamtzu-Otonel, povestindu-și 
amintirile. Domnia-sa a debutat 
ca actor de film prin 1912, fiind 
azi, în plină tinerețe spirituală, 
nonagenar. Cum e munca acto
rului de film 2 „Am constatat, 
asta e, că e o muncă enorm de 
grea. Cel puțin pentru mine. 
Pentru alții, care au dispoziție 
de cinematografie, să fie munca 
mai ușoară 2 Sau poate că, știu 
eu, o iau ei mai ușor... Dar pen
tru mine a fost foarte greu." Să 
ascultăm și părerea decanului 
actorilor de film din România 
despre ceea ce criticul de film 
Cornel Cristian consideră •— in 
consens cu atâția alții — drept 
„cea de-a opta minune a lumii". 
Despre cinematograf, se-nțelege. 
Întrebarea criticului: „Ce v-a

Nadia
plăcut mai mult : teatrul sau fil
mul ?" Răspunsul actorului: 
„Neapărat teatrul! Vai!“ Făcea 
să asculți acest „vaaai" care spu
nea clar că teatrul, mărețul tea
tru, nici nu suportă comparația 
cu fiica sa (a sa și a altor arte): 
cinematografia. Părerea unui om 
„de altădată" ? Să nu ne grăbim 
să dăm verdicte. Nu poate fi ni
meni sigur că secolul 21 nu va 
fi secolul teatrului. Cine știe l 
Marile arte nu dispar niciodată.NADIA — Cine este Emilia Eberle ?, frumosul reportaj al 
lui Eugen Schăfer, și transmi
terea unor fragmente de înre
gistrări de la campionatele na
ționale de gimnastică, fragmente 
comentate de Cristian Țopescu, 
ne-au ajutat să facem cunoștin
ță cu un copil minunat, cu o fe
tiță de paisprezece ani, multiplă 
campioană a Europei la juniori 
și multiplă campioană a țării 
noastre. „E o gimnastă în deve
nire, ne spune marele ei antre
nor, Bela Karoly. E o fetiță mo
destă, simpatică și face ca omul 
s-o iubească din primul mo
ment... Dîrzenie... O mare putere 
de muncă... O autentică urma
șă..." Urmașă a cui, știm. Să ai 
urmași la șaisprezece ani ! Ciu
dată, tulburătoare situație ! După 
cum tulburătoare ni s-au părut 
puținele șovăieli ale Emiliei la 
cel mai greu dintre „aparate" : 
solul. Cîndva, și înaintașa ei, și 
înaintașele ei, tot ta sol... Solul 
— aparatul care, de fapt, nu e- 
xistă. „Aparatul" din care crește 
griul. „Aparatul" pe care noi, 
cu toții, mergem sau dansăm. 
„Aparatul" pe care Teodora, E- 
milia, Anca zboară, aceste fete 
nemaipomenite transformând 
pămintul, bătrînul pămint pe 
care trăim și vom trăi, pe care 
călcăm lent sau repede, pe care 
dansăm, intr-un aparat de zbor.

Și, la un moment dat, în par
tea din stânga a micului ecran 
apare figura altei fetițe. Pentru 
că și ea, cea care are urmași, 
e încă o fetiță. Nadia Comăneci. 
In public, Nadia Comăneci. Îna
intea unor noi mari încercări 
care o așteaptă curind, copilul 
nostru, Nadia Comăneci. In zi
lele triumfului Emiliei, să avem 
un gînd pentru Nadia, pentru 
viitoarele ei victorii — și chiar 
pentru viața ei, în general, pe 
care o dorim cea mai fericită 
dintre vieți.(Agerpres)

Bicazul, orașul luminii — la cotele noii dezvoltări urbanistice
Foto : V. RANGAIstoria artei EDITORIALE

NICOLAE MATEESCU:

99 Oamenii pămintului“

contemporane românești
(Urmare din pag. I)expoziție lipsește adesea de la aceste manifestări sau apare tîrziu după încheierea lor. cind își pierde, fatalmente, valoarea lui cea mai de seamă.Toate acestea sint. negreșit, condiții a căror îndeplinire nu depinde direct de criticul de artă. Dar. trebuie să recunoaștem. nici el nu răspunde îndeajuns de hotărît îndatoririi de a explica limpede caracteristicile artei noastre contemporane. Un asemenea efort ar avea drept rezultat elucidarea unor noțiuni fundamentale, trasarea unor direcții esențiale ale întregului fenomen, absolut necesară unei istorii a artei care nu trebuie. socotesc, să fie o simplă înșiruire de micromonografii

ale artiștilor, ci cu adevărat o operă de sinteză.Avem o artă bogată în împliniri valoroase, o artă a implicării politice, a militantismului, o artă care afirmă ideile cele mai valoroase ale prezentului. Diversitatea modalităților de expresie îngăduie. desigur, scrierea mai multor istorii, discutînd aspecte diverse ale acestei vaste realități care e arta românească a epocii noastre. E o răspundere a cărei importantă a subliniat-o în cuvîntarea rostită în fața delegaților la Conferința Națională a artiștilor plastici secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, si de cșre e conștientă întreaga noastră critică de artă.
ce înseamnă să împărți camera 
cu niște necunoscuți ! Nu vreau 
ca băiatul să sufere chiar de 
la începutul facultății, cine știe 
ce influențe ! Și apoi — a reluat 
perseverenta solicitantă — nu 
înțeleg ce vă deranjează ! Plă
tește, iar dumneavoastră o să 
aveți un loc de cazare în plus !

Un loc inutil, dacă cel inter
pelat ar fi acceptat să promită 
o asemenea „favoare", un spa
țiu de cazare care ar fi mar
cat doar o... absență. Pentru

că, dincolo de lucrul laolaltă, 
dincolo de masa luată împreună 
sau de somnul alături, școala, 
facultatea au datoria să for
meze ceva care nu se acoperă 
în monedă : acel spirit de cole
gialitate, acel sentiment al răs
punderii colective de care nu 
se poate face abstracție și de la 
care nimeni nu poate lipsi. Un 
adevăr pe care un părinte, mai 
ales unul care se recomandă 
drept educator, trebuie să îl 
cunoască.

„ Turneul"
Timișoara, Bistrița Năsăud, 

Cluj... Trei „halte" din care se 
încheagă finalul unui traseu 
Trei puncte dintr-un „turneu" 
pe care Marinei Viclenit l-a 
conceput chiar în momentul cind 
i se oferea posibilitatea să-si 
regăsească demnitatea și să pă
șească din nou pe drumul de la 
care se abătuse cu ani în urmă.

A părăsit locul unde își ispășea 
pedeapsa pentru o serie de în
călcări ale legii, odată cu alții 
de o virstă, cărora li s-a oferit 
— in iunie, anul trecut — posi
bilitatea de a renunța definitiv 
la o existență parazitară și inco
rectă. 1 se oferea imediat un 
loc de muncă — la Combinatul 
industrial de construcții mașini 
din Bistrița — dar... nu rezistă! 
După două luni de cochetat cu 
efortul se plictisește și revine la 
„vocația" atit de precoce dobin- 
dită : furtul.

Primul popas : complexul co
mercial „Doina" din Timișoara, 
prima „captură" — 12 000 de lei. 
Revine la Bistrița și iși pregă
tește a doua operație. După ce 
consumă in seara zilei de 10 no

iembrie o cină substanțială și 
iși potolește setea doar cu o 
sticlă de Pepsi, revine după 
miezul nopții în restaurantul 
„Locomotiva" înarmat cu un târ
năcop, se ocupă și biruie in cele 
din urmă casa de bani a localu
lui și pleacă de acolo cu incă 
15 000 de lei.

La Cluj, cel de al treilea punct 
al traseului, hoțul iși propune 
să se odihnească o vreme, refă- 
cindu-și forțele în vederea altor 
acțiuni rentabile. Acolo, la ho
telul „Belvedere", chiar în mo
mentul cind „capitalul" de care 
mai dispunea era de 2 (doi) lei 
a fost invitat să răspundă in fața 
legii pentru activitatea din ul
tima vreme.

Marinei Vicleniț are 23 de ani 
și se va apropia de 30 atunci 
cind își va ispăși pedeapsa. Tur
neul necinstei l-a îmbătrinit nu 
doar cu cîțiva ani de viață, ci 
l-a întors înapoi, la acel trecut 
fără glorie de care avusese pri
lejul să se îndepărteze pentru 
totdeauna.

SOFIA SCORȚARU-PAUN

în aceste zile librăriile bucu- reștene au primit spre difuzare o serie de noi lucrări editoriale. Dintre acestea am selecționat pentru tinerii noștri cititori o serie de titluri pe care le prezentăm mai jos : Al. Piru, Valori clasice (col. Lyceum), J. Petrescu — Pămintul e biografie geologică (col. Lyceum) ; J. Marek — Unchiul meu Ulise; A. Marino — Prezențe românești și realități europene ; * * * —Mic dicționar enciclopedic (ed. a Il-a) ; * * * — Izotopii radioactivi și aplicațiile lor ; Angela Lupu. Gh. Tepeș — Aplicații și probleme de chimie și tehnologie chimică ; I. Ciofu — Tratat de psiho-fiziologie, vol. I ;D. Dumitrescu — îndrumător pentru proiectarea și calculul construcțiilor din beton, beton armat și beton precomprimat ; C. Corneanu — Turnarea în forme ceramice ; Al. Cioară, D. Sdrobici — Dulciuri dietetice (col. Caleidoscop) ; * * * Proză de scriitori contemporani ; T.. Utan — Isprăvile lui Ciopîrțilă; Cella Serghi — Pînza de păianjen ; A Porumboiu — Arheologia nopții; I .Gheorghe — Dacia Feliks ; P. Stoica — Un potop de simpatii ; G. Olăreanu — Confesiuni paralele; D. Be- rindei — Lumea ca un viscol;E. Chirtoacă — Noapte de gardă; Aurica Șova — Exerciții și probleme de chimie pentru licee și admitere în învățâmîn- tul superior ; I. Constantinescu — Introducerea in literatura clasică ; Veronica Obogeanu — Pasărea de foc ; D. Ilie — Contribuții ; S. Japrisot — Doamna din mașină .

în ultima vreme în literatura care abordează subiecte istorice se. afirmă puternic o tendință nouă: o tendință care ar putea fi rezumată prin tot mai insistenta limitare a ficțiunii, a imaginarului grefat pe structura evenimentelor cunoscute și prin efortul, adeseori impresionant, de a reconstitui epocile și faptele pe baza unor fapte reale, concrete. Se ajunge, în felul acesta — acolo unde lucrul este posibil, firește, prin relativa apropiere a perioadei investigate — la convertirea romanului istoric intr-un gen de reportaj retrospectiv care respiră aerul actualității și instituie, la nivelul lecturii, sentimentul participării obiective a unui martor ocular.Numită uneori literatură-do- cument, alteori reportaj istoric (un termen potrivit încă mai trebuie căutat), această manieră de a aborda istoria își are, fără ddar și poate, virtuțile sale inconfundabile. Ea aduce, de fiecare dată, un plus de cunoaștere, o sensibilizare afectivă a cititorului din mintea căruia este de la bun început eliminată prezumția implicării intr-un spectacol al imaginației scriitoricești dezvoltat la marginea undi ansamblu de date, mai mult sau mai puțin aride, provenit din sfera științei istorice.Un recent exemplu de acest fel îl constituie cartea lui Nicolae Mateescu, Oamenii pămin- tului, (Editura Eminescu), carte dedicată răscoalei țărănești din 1907. Bun cunoscător al spiritului și contradicțiilor epocii, autorul găsește — datorită talentului literar incontestabil —resurse suficiente pentru a nu eșua într-o manieră monografică. descriptivă. Cercetind cu scrupulozitatea unui specialist documente dintre cele mai diverse — ziare, rapoarte, stenograme ale ședințelor guvernului etc. — N. Mateescu asamblează cu pricepere și cu un acut simț al vieții privite „direct în față" multiplele aspecte ale genezei, desfășurării și urmărilor unui proces social-istoric de anvergura celui petrecut în anul 1907. Departe de a pune între paranteze — pentru motivul de a fi arhicunoscute — cauzele^ răscoalei, situația economică, socială și politică a țării din acea vreme, mersul și deznodămin-y tul evenimentelor și, încă și mai departe de simpla ambiție de a ne arăta pur și simplu cite ceva din fața ascunsă, ștearsă de timp, a lucrurilor,

această carte este la fel de utilă sub raport cognitiv ca și — să spunem — un capitol din- tr-un tratat de istorie. Numai că, spre deosebire de ceea ce ne poate oferi acesta din urmă, Flămînzii nu mai sînt un sat rătăcit in nordul Moldovei, cl un loc cu o identitate umanizată pină la detaliu, in care parcă ii vezi pe țăranii din tele 14 sate din perimetrul moșiei Flămînda adunați în dimineața zilei de 8 februarie, în fața primăriei Flămînzi, frămîntîndu-se, în așteptarea vechilului Iorgu Constantinescu, în legătură cu prețul la care le va fi vindut pămintul promis.In același mod, cele 11 000 de victime nu mai sînt doar eroi anonimi, față de care avem datoria de a ie cinsti memoria, ci oameni în carne și oase, care poartă un nume, au o fizionomie și o disperare ce le emană din priviri și care îi îndeamnă la acțiune; muncitorii din Pașcani solidarizați cu țăranii răs- culați sint, de această dată, Gheorghe Petrescu, turnător. Scarlat Manoliu, văpsitor, Alexandru Dumitriu, tinichigiu etc. Cind la o astfel de tratare a unui subiect istoric se adaugă și un talent scriitoricesc precum cel al lui Nicolae Mateescu, putem afirma că dispunem de toate datele necesare pentru a evalua exact valoarea acestei modalități de a investiga istoria, de a ne-o apropia pentru o cit mai bună cunoaștere și înțelegere. Senzația pe care o încerci după întoarcerea ultimei file a acestei cărți deosebit de interesante care este Oamenii pămintului poate fi comparată cu triumful asupra prejudecății după care istoria poate fi privită doar de la distanță, ca un tezaur inestimabil în prelungirea căruia sintem chiar noi, dar de care ne separă timpul și legile lui implacabile. Faptul îl datorăm, desigur, scriitorului care ne aduce în fața ochilor oamenii — pe cei de atunci, care nu mai sint, dar și pe cei care mai sint încă cu aceeași căldură pe care o degajă refuzul de a proiecta detaliul în afara timpului istoric.Și, oare, mesajul acestei cărți nu vrea să ■ însemne tocmai cerința de a restitui — cu armele și cu conștiința scriitorului — identitatea simplă și curată a tuturor celor care au făurit istoria noastră adevărată?
CORNELIU OSTAHIE

Forța revoluționară a conștiinței poporului(Urmare din pag. I)și el o istorie a tuturor românilor: Hronica romano-moldo-vlahilor, idee pe care o va realiza în integritatea ei transilvăneanul iluminist Gh. Șincai, în monumentala sa „Hronica românilor și a mai multor neamuri".în lupta socială răsună glasul lui Horea, strivit sub roată : „Mor pentru națiune iar Tudor Vladimirescu punea un semn de egalitate între patrie și popor și socotea unitatea românească drept o necesitate vitală în lupta poporului pentru dreptate și libertate. In toate programele politice revoluționare din prima jumătate a veacului XIX s-a pus și problema unității, a strîngerii românilor sub acoperișul ocrotitor al aceluiași stat. Iar atunci cînd conștiința națională a devenit o forță re

voluționară de nebiruit în istoria românească, ideea de unitate se încadra ca un obiectiv al progresului și ca o necesitate dictată de însăși existența poporului român. „Unirea națională este frumoasa deviză ce răsună din toate părțile și deșteaptă duhurile cu putere multă" scria Gh. Barițiu, în 1844. Iar V. Alec- sandri scanda, in „Deșteptarea României", aceeași vitală nevoie de unitate și libertate, manifestată atit de viguros în 1848: „Haideți frați de-același singe !Hai cu toții într-o unire Libertatea României să cătăm să dobîndim ! Hai români ! Sub ochii lumii pentru a patriei iubire Pentru a nației mărire Viața noastră s-o jertfim !“ Și primul pas al Unirii naționale s-a făcut în 1859, ca o continuare și o împlinire a Revoluției din 1848. Iar desăvirșirea Unității statului național român,

la 1 Decembrie 1918, a demonstrat, în contemporaneitate, că legile istoriei se împlinesc.„înfăptuirea unirii, spunea tovarășul NICOLAE CEAUȘESCU, este rezultatul dezvoltării istorice obiective a țărilor românești, al luptei maselor, al întregului nostru popor. Istoria poporului român este străbătută, ca un fir roșu, de lupta împotriva cotropitorilor, pentru eliberare națională și socială".Conștiința de neam, argumentată, nutrită de comunitatea teritorială, de continuitatea de viață neîntreruptă pe același teritoriu, întreținută permanent prin perfecta unitate de limbă, de cultură, de idealuri, a constituit, de-a lungul veacurilor, așadar, o forță uriașă, revoluționară, în cucerirea drepturilor poporului nostru.
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TELEGRAMĂPreședintele Republicii Socialiste România, NICOLAE CEAUȘESCU, a adresat președintelui Republicii Arabe Yemen și comandantul suprem al forjelor armate, ALI ABDALLAH SALEH, următoarea telegramă:Cu ocazia Zilei naționale a țării dumneavoastră, am plăcerea să vă transmit cele mai calde felicitări, urări de sănătate și fericire personală, de progres continuu și pace poporului prieten al Republicii Arabe Yemen.
Primire la primul ministru al guvernuluiTovarășul Manea Mănescu, primul ministru al Guvernului Republicii Socialiste România, a primit la 25 septembrie pe ambasadorul Republicii Populare

Bulgaria la București, Petar Da- nailov, la cererea acestuia.Cu acest prilej, a avut loc o convorbire desfășurată într-o atmosferă caldă, tovărășească.
.K.fVfMLuni seara a sosit în Capitală, Jozsef Biro, ministrul comerțului exterior al R. P. Ungare, care face o vizită în țara noastră.Pe aeroportul Otopeni, oaspetele a fost intimpinat de tovarășul Cornel Burtică, vice- prim-ministru al guvernului, ministrul comerțului exterior și cooperării economice internaționale.Au fost prezenți Gyorgy Biczo, ambasadorul R.P. Ungare la București, membri ai ambasadei.

tionale contemporane și s-a exprimat dorința colaborării între cele două institute.

Roadele toamnei puse grabnic la adăpost
La strinsul florii-soarelui: 0 săptămînă care 

trebuie să marcheze finalizarea acestei lucrări

INSĂMÎNȚĂRILE 
DE TOAMNĂ, 

TERMEN FINAL -

La Institutul de științe politice și de studiere a problemei naționale a avut loc o întîlnire cu profesorul Richard Hauser, directorul Institutului de științe sociale din Londra. Cu acest prilej s-a efectuat un schimb de păreri privind probleme interna-

Cu prilejul împlinirii a 200 de ani de la nașterea lui Costache Conachi, sărbătorire înscrisă în calendarul culturale UNESCO. Socialiste scriitorilor ,___________ ___________române au organizat luni, în Capitală, o manifestare omagială. Despre viața și opera aceluia care, alături de poeții Văcărești, și-a adus o contribuție de seamă la dezvoltarea literaturii române moderne, a conferențiat acad. Șerban Cioculescu. Manifestarea, desfășurată în rotonda Muzeului literaturii române, s-a încheiat cu lecturi din creația poetului omagiat.

marilor aniversări recomandate de Academia Republicii România, și Muzeul literaturiiUniunea

în județul Dolj floarea-soarelui au ___ __maturitate, chiar și în zona de nord. Dealtfel, pe ansamblul județului, peste 60 la sută din parcelele cultivate cu această plantă au fost recoltate. în consiliile intercooperatiste Măceșu de Jos, Plenița, Horezu, Poe- nari lucrările sînt avansate, iar unitățile agricole din consiliul intercooperatist Segarcea au finalizat culesul la floarea-soarelui, concomitent cu transportul la baza de recepție. Pe terenurile eliberate, tractoarele cu pluguri și discuri, mașinile de fertilizat au trecut la pregătirea operativă a patului germinativ in vederea următoarei lucrări. deja începută, semănatul griului....Pe ogoarele întreprinderii agricole de stat Robănești, ce cultivă floarea-soarelui pe 425 ha, am întilnit 8 combine cu mijloacele de transport necesare și mai multe sute de elevi. Se recoltează în ritm alert. „Am realizat deja 375 ha și mai avem 50 de ha pe care le vom recol-

lanurile de ajuns la ta în 1—2 zile, deoarece munca a fost reorganizată astfel ca in urma combinelor, ce avansează repede, să introducem elevii. Pălăriile de floarea-soarelui căzute sau rămase după aparatele de treier sint adunate cu grijă, aducind un spor de cîteva sute de kilograme pentru fiecare hectar". — ne spune ing. Aurel Tudor, directorul unității Concomitent, in urma echipelor complexe de mecaniza- tori-elevi tractoarele ară, dis- cuie și fertilizează, iar 5 semănători au și realizat 250 ha din cele 900 ha prevăzute pentru cultura orzului.Tot 425 ha cu floarea-soarelui au cultivat in acest an și cooperatorii din comuna Goești. Pentru recoltarea acestei Suprafețe au fost concentrate aici 10 combine proprii și 4 sosite in ajutor de la și Fărcașu. Numai că, prezent s-au încheiat doar pe 200 ha, care la zilele bune de recoltare evidențiază ritmuri scăzute de acțiune. Secretarul adjunct al co-
combine Melinești pină în lucrările raportate

Ritmul recoltării și depozitării—in relație 

directă cu buna utilizare a mijloacelor

mitetului comunal de partid, tovarășul Traian Șovăjlă, ne explică faptul că ploile au întrerupt o desfășurare normală de forțe mecanice și, pe deasupra, nici mijloacele de transport nu au fost suficiente. Chiar în ziua raidului, față de cele 11 autocamioane contractate cu IRTA, necesare pentru corelarea recoltărilor cu depozitarea, nu a sosit decît unul (!?!). Dacă justificările privind imposibilitatea recoltării mecanizate sint in bună măsură obiective, terenurile prezentind un grad avansat de umiditate, în schimb, ne întrebăm de ce nu au fost introduse forțe manuale la cules pentru a nu se pierde o prețioasă recoltă, supusă acum scuturării și mucegăirii, timpului lanurilor, sumar al în cimp aproximativ 400, față de 1560 cîți sînt în comună, atestă un mod defectuos de mobilizare șl organizare a forțelor disponibile.

datorită depășit de maturare a Pentru că, făcînd un cooperatorilor prezenți la muncă de numai

ȘTEFAN DORGOȘAN

15 OCTOMBRIEPe ansamblul județului Arad, datorită vitezei de lucru (în general, peste media planificată), s-a ajuns ca de jumătate din planificată pentru țări să fie arată, iar 25 000 ha sînt deja pentru semănatul orzului griului. Comparînd însă această din urmă și foarte importantă lucrare între unitățile ale căror condiții sînt aproximativ identice se constată diferențieri care nu pot fi altfel justificate decit prin substanțiale deosebiri privind folosirea mijloacelor avute în dotare, cit și prin insuficiențe în organizarea muncii. De pildă, în timp ce cooperativele a- gricole de producție de pe raza consiliilor intercooperatiste Sebiș, Mișca, Gura șineu Criș se află generală, pe județ, servite de S.M.A.tuează printre primele, deși, cum spuneam, condițiile lor sint relativ identice.

mai bine suprafața însămîn- aproape pregătite Și

Honț și Chi- sub media unitățile de- Beliu se si-
IOAN DANCEA

,,Acuarela românească
în secolul XX“

de 53 de artiști, vor

în curînd, la Muzeul de Artă al Republicii Socialiste România, se va deschide expoziția „Acuarela românească în secolul XX", care va ilustra etapele importante ale genului prin lucrări selecționate din bogatul fond al Cabinetului de stampe și desene din cadrul muzeului. Cele peste 100 de opere, care vor fi expuse, realizateevidenția eliberarea treptată a acuarelei de convențiile tradiționaliste, afirmarea ei ca mijloc de redare spontană a celor mai vii impresii ale creatorilor, im- punîndu-se prin varietatea modalităților de exprimare. Acuarelele lui Luchian dintre anii 1900—1910, prezentate în expoziție, sînt, prin viziune și factură, mai apropiate de arta secolului trecut; ele încheie o etapă. Alte

lucrări permit reconstituirea unor tendințe de înnoire a limbajului în perioada interbelică, exemplificate prin creațiile iui Nicolae Dărăscu, Gheorghe Pe- trașcu, Theodor Pallady, M. H. Maxy ș.a. Evoluția acuarelei după 23 August 1944 este ilustrată de numeroase opere aparți- nînd acestui gen pus, ca și ansamblul artelor noastre plastice, în slujba înaltelor idealuri contemporane. în consens cu aspirațiile societății noastre de astăzi, se remarcă îmbogățirea tematică a acuarelei susținută de varietatea și inventivitatea limbajului. Căpătind valoare simbolică, peisajele industriale, compozițiile inspirate din actualitate sau portretele echivalează cu un elogiu adus muncii și omului de tip nou.

mecanice și de transportMai timpuriu ca altădată poate, toamna a adunat in aceste zile pe ogoarele vrincene tineri in salopete albastre, insemn al capacității de mobilizare și de acțiune al organizațiilor U.T.C. in momentele cind recolta nu putea fi lipsită de brațul și efortul lor. Mai Intii frontul de lucru a cuprins partea de est a județului — Ciorăști, Măicănești, Tătăranu, Rimniceni — extinzindu-se in ultimele zile, în ciuda vremii nefavorabile, in zona podgoriilor la Timbo- iești, Cotești și Odobești. Alături de cei peste 9 500 de uteciști care lucrează efectiv in agricultură, sint prezenți pe ogoare, la diferite lucrări, peste 35 000 de elevi repartizați la I.A.S.-uri, C.A.P.-uri și C.L.F.-uri. In sprijinul cooperatorilor din I.A.S.-uri au venit peste 1100 studenți, care acționează in podgoriile din Odobești și Cotești. Așadar, un front larg de acțiune deschis tinerilor, in care se cește intens, fapt reflectat, dealtfel, și de operativa lucrărilor tuate pînă in prezent. mun- efec-

ÎS

REDUCEREA CHEETUIEEIEOR MATERIALE
(Urmare din pag. I)fără mișcare în milioane lei, a cu mișcare lentă 20 milioane lei.unor materiale valoare de 8 unor materiale în valoare de a unor refuzuri de plată în valoare de peste 3 milioane lei și a unor comenzi cu ciclu de fabricație depășit, în valoare de 1,6 milioane lei.„Considerăm că de această situație sîntem în mare măsură răspunzători și noi, tinerii din întreprindere, care avem o pondere însemnată în colectiv — ne spune tovarășul Vasile Schiau, secretarul comitetului U.T.C. pe întreprindere. Nu am acționat suficient pentru respectarea cu strictețe a disciplinei de lucru și tehnologiei și nici pentru ridicarea nivelului de calificare a tuturor tinerilor. Nu ne-am preocupat corespunzător nici de valorificarea deșeurilor. Deficiențele acestea au constituit obiectul unei severe analize a muncii^ noastre, secții lor, tru

U.T.C. din la eliminarea pen- tinerilor cuorganizațiile, trecînd acționînd totodată ___ lămurirea privire la mecanismul complex al producției nete, la rolul hotărî tor al acesteia în obținerea de beneficii".Mai aflăm că în scopul reducerii cheltuielilor de producție uteciștii s-au lansat într-o amplă acțiune de micșorare a consumurilor specifice de metal, energie electrică și combustibil. Totodată, în ultima vreme, colectivul unității și-a mobilizat forțele pentru recuperarea producției nete nerealizate în primele opt lunî. în luna august, dc pildă, acest indicator a fost realizat cu o depășire însemnată. iar rezultatele din prima jumătate a lui septembrie constituie o premisă a realizării sale și în această lună. Așadar, se poate. Astfel, aici a și fost formulată speranța că pină la sfîrșitul anului I.P.A. Sibiu va putea raporta și producția netă printre indicatorii realizați integral.Tovarășul inginer Dorel Pă- durean, tehnolog în secția mecanisme de direcție, trece în revistă măsurile colectivului de uteciști din care face parte, luate pentru diminuarea pierderilor tehnologice. între acestea — introducerea execuției unor repere pe mașini-agregate și îmbunătățirea constructivă a u- nor repere și a compoziției materialelor din care sînt confecționate, în colaborare cu specialiștii din atelierul de proiectare. Astfel, la realizarea în acest mod a melcului globoidal pentru mecanismul de direcție mecanică se obține o economie de metal de 15 la sută, iar prin- tr-o nouă tehnologie de execuție a carcasei pentru direcția mecanică s-a redus la jumătate timpul de lucru și s-a micșorat spectaculos numărul rebuturilor la tratamentul termic. în același scop, al reducerii cheltuielilor materiale, se acționează pentru înlocuirea pieselor forjate cu piese matrițate la cald, se ex- ■ tinde turnarea de precizie sub presiune, în special la piesele din aluminiu și se pregătește după o tehnologie a Institutului politehnic din Timișoara înlocuirea lipirii supapelor cu aliaj mobil prin sudura de precizie. în această acțiune se disting numeroși tineri din secție, ca strungarii Nicolae Preda, loan Nenciu, Vasile Părăian, in-

gfnerul Mihai Heinrich, rectifi- catoarea Maria Barbu, lăcătușul Hie Luca, frezorul Vasile Haiduc ș.a.„Diminuarea rebuturilor și reducerea cheltuielilor materiale se află la îndemîna fiecărei secții, dacă se acționează cu răspundere și înalt profesionalism — ne spune tînărul lăcătuș Ilie Simtion, din secția arcuri înfășurate la rece. Deși realizăm o gamă variată de arcuri cu diverse destinații, in secția noastră rebutul e aproape inexistent, cheltuielile de producție fiind, de asemenea, dintre cele mai reduse. Considerăm că acesta e. implicit, un succes al celor aproape 500 de uteciști din secție, care au făcut din meserie o artă de precizie, fiecare tînăr fiind un muncitor cu înaltă calificare, indiferent de categoria sa de încadrare. Cred că de la aceste exigențe trebuie să pornim a- tunci cind analizăm modul în care ne realizăm sau nu sarcinile privind indicatorul care ar trebui să ne reprezinte — producția netă".

Floarea-soarelui a fost recoltată pină la această dată de pe 2 600 ha din întreaga suprafață cultivată de 8 500 ha. în procent deci de 26 Ia sută. Cu rezultate bune se înscriu C.A.P.-u- rile din Pufești, Bălești, Milco- vul, Gologanul. Pentru a urmări modul în care se desfășoară această importantă lucrare, ne-am aflat recent în mijlocul cooperatorilor din comuna Golești. In drum spre punctul „Grind", tovarășul Vasile Chi- rilă, vicepreședinte la comitetul executiv al consiliului popular, ne prezintă bilanțul lucrărilor executate: din totalul de 75 ha cultivate cu floarea-soarelui, au fost deja recoltate 25 ha, existînd ca în 3 zile nalizată pe Intr-adevăr, echipele conduse de Antofi și Florica Voicu. împreună cu mecanizatorii Ioniță Vran- cea și Jenică Voicu, încheiase- ră deja treburile. Frontul de muncă se deplasase în punctul „Pasarelă". Aici, alături de cooperatori, o întîlnim pe Margareta Matei, secretara comitetului comunal U.T.C., aflată în fruntea a peste 150 de elevi. „E nevoie de noi, ne declară interlocutoarea. Pînă la declanșarea culesului porumbului, acționăm la recoltatul manual al flo- rii-soarelui“.Oricum, în ciuda forțelor umane și mijloacelor mecanice prezente pe ogoare, pe ansamblu, ritmul nu este încă satisfăcător. Mai sînt C A.P.-uri care nu se vor înscrie în graficele planificate, cum sînt cele din

suficiente condiții lucrarea să fie fi- întreaga suprafață, în punctul „Grind" Olimpia

Stag-Bogza, Dumbrăveni etc. nările de ritm, fie că sint produse de defecțiuni, fie de o slabă organizare a muncii, trebuie eliminate pe deplin.Sfecla de zahăr reprezintă o altă lucrare care concentrează efortul cooperatorilor și al tinerilor vrînceni. Din cele 4 000 ha au fost recoltate pînă în prezent doar 1 300 ha. Cu suprafețe mai mari se înscriu C.A.P.-uri- le din Milcovul — 53 ha din 100; Vulturul — 65 ha din 140; Homocea — 60 ha din 250. Și totuși, în ciuda forțelor care acționează, procentul de 20 la sută pe întreg județul nu poate fi considerat satisfăcător. In unele unități agricole ritmul de recoltare a scăzut simțitor in ultimele zile. E cazul C.A.P.-urilor din Ciorăști. Măicănești și Mi- hălceni. Situația se datorează în primul rînd imposibilității punctelor Sihlea și Mihălceni de a prelua și trimite către fabrica de zahăr din Buzău întreaga cantitate care se recoltează. Din această cauză, avantaje și dezavantaje. Sfecla rămasă în pămînt mai poate crește, în timp zitată pe tează...Avînd în bilă a uneori în desfășurarea 1 condiții a lucrărilor, se cu acuitate luarea unor organizatorice care să stagnările nejustificate pe drumul sfeclei de pe ogoare pină la fabricile de zahăr

ce cantitatea depo- cîmp se deshidra-vedere starea insta- timpului, nefavorabil în bune impune 1 măsuri elimine
D, I. DINCA
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Turneul britanic al Turiștilor noștriIng. Viorel Moraru, vicepreședinte al Federației române de rugbi, conducătorul rugbiștilor români în mai multe jocuri în Țara Galilor, a avut tea să ne împărtășească cîteva ginduri pentru cititorii ziarului nostru. Iată ce ne-a declarat printre altele :— Turneul ÎI consider de extremă importanță, pentru că el va stabili nivelul valoric real al echipei noastre, al rugbiului românesc. De acest turneu mai depind relațiile ulterioare cu rugbiul de influență britanică care aparține Internațional Bord, cum ar fi Anglia. Tara Galilor. Irlanda, Scoția, Noua Zeelandă, Australia etc.Sîntem interesați să avem un contact direct cu rugbiul din aceste țări. deoarece aici se practică un rugbiu de foarte bună calitate și care implicit va ajuta la creșterea rugbiului nostru. în acest sens, trebuie să arăt că in ultimii ani singurul test valoric a fost echipa Franței, lucru insuficient în condițiile dezvoltării și răspindirii rugbiului in multe țări ale lumii.Acest turneu poate duce — și noi sperăm acest lucru — ca intr-un viitor nu prea îndepărtat să se stabilească relații bilaterale tradiționale la nivelul reprezentativelor A. care să constituie premiza intrării României în „Turneul celor șase națiuni".— Care sint calitățile adversarilor noștri ?— Ne vom confrunta cu formații extrem de puternice in componența cărora vom întilni numeroși internaționali. Să vă dau și cîteva exemple concludente : meciul doi, de la Swansea din 2 octombrie îl vom avea de fapt cu campioana Țării Galilor, iar partidă patru, din 7 octombrie, de Ia Gloucester, cu campioana Angliei.

delegatiei turneul de Anglia și amabilita-
Convorbire 

cu ing. Viorel Moraru, 
vicepreședinte al Federației 

române de rugbi, 
conducătorul delegației

— în ce zile și unde veți juca?— Turneul începe cu partida din 30 septembrie la Abera- von : vor urma apoi jocurile : 2 octombrie — Swansea, 4 octombrie — Bath, 7 octombrie — Gloucester, 11 octombrie cu London Scottish, 14 octombrie — Clifton și 17 octombrie la Bristol. în total șapte intilniri.— Ce știți despre adversarii dumneavoastră ?— In echipele amintite vor juca numeroși jucători cu renume din Anglia, Țara Galilor și nu vor lipsi vestiții „lei britanici". Astfel, din selecționata A- beravon, vor face parte jucătorii Clive Shell și John Bevan, care au făcut parte din echipa British Lion („leii britanici"), la Swansea, internaționalii A cunoscuții rugbiști Geoff Wheel, Mark Keyworth și David Richards. Nu putem trece peste alți jucători cum sînt : Mike Beese, John Horton, David Gay (Bath), Peter Butler, Chris Williams, Mike Burton (Gloucester), Alistair McHarg, Ron Wilson (London Scottish) și în sfîrșit, pe Alan Morley, John Pullin, Mike Rafter (Bristol).— După cite știm o selecționată din România a mai fost in Anglia. Ce amintiri păstrați?— Am mai fost în Anglia în anii 1955, 1956 și 1972, dar acesta este totuși cel mai important turneu. In 1956, de exemplu, e- chipa noastră a jucat la Swansea și am cîștigat cu 19—3, în

1956 am învins pe Gloucester cu 10—6 și am terminat la egalitate cu Bristol, 6—6.— Ce formație se deplasează in Anglia ?— Echipa română este formată dintr-un Iot valoros de jucători. Din formație nu vor lipsi C. Dinu, C. Scarlat, M. Ortele- can, M. Munteanu, I. Urdea, M. Ionescu, Gh. Dumitru, T. Mu- rariu, Enciu Stoica, D. Alexandru, P. Motrescu și alții. Sperăm ca rugbiștii noștri să arate publicului și specialiștilor britanici adevăratele posibilități de exprimare a rugbiului românesc.— In incheiere ce ne puteți spune ?
-r Repet, turneul este foarte greu, cadența jocurilor fiind ridicată, impusă de oboseala deplasărilor dintr-un oraș în altul, de efortul firesc din cadrul întâlnirilor și a regulilor de protocol inerente și în același timp plăcute. In acest scop sintem pregătiți să facem față și așa- zise'i reprize a III-a, de fapt mult gustatele intilniri prietenești cu suporterii echipelor britanice pe care le vizităm. Jucătorii noștri sînt pregătiți în acest sens cu un repertoriu inedit de cîntece tinerești și folclorice. Echipa noastră — o selecționată divizionară — se va prezenta in așa fel incit să reprezinte cu cinste nu numai rugbiul, ci și sportul românesc. Ple-; căm pe data de 27 septembrie și ne vom strădui să avem o comportare demnă.Mulțumind interlocutorului nostru pentru bunăvoința avută de a ne împărtăși cîteva ginduri înaintea turneului din Anglia și Țara Galilor, am urat întregii delegații de rugbiști succes deplin în această importantă manifestare a sportivilor noștri peste hotare.

GABRIEL FLOREA

Pe cîțiva quadrați

I

1N AȘTEPTAREA SOARELUI... DEMULT RĂSĂRIT
La Belciugatele, la ora 8,00 și un sfert in jurul combinelor care 

staționau n-am întilnit decit un paznic. A ridicat din umeri și 
a încercat să ne explice : e umed incă in cimp; după ce s-o ri
dica soarele veniți să-i vedeți pe combineri. Dar, ce să-i faci 1 
la acea oră soarele era înalt-de o suliță iar combinerii (doar 
doi din ei!) bateau timpul spre combine.

DUPĂ CINCIZECI DE METRI, STOP. VINE SAU NU VINE 
ASISTENTA TEHNICA? STOP !

C.A.P. Lehliu-sat, la ora 9. Trei combine pornesc in lanul de 
floarea soarelui. După 50 de metri un lanț de transmisie la com
bina din mijloc se rupe. Se opresc bineînțeles și celelalte. Cit ? 
o oră, două sau mai mult ! Dacă tot nu apare asistența tehnică 
un ajutor colegial trebuie dat. Iată incă o carență in sistemul 
de organizare a muncii

ÎNCEPE CAMPANIA PENTRU CALIFICAREA ÎN TURNEUL

FINAL AL CAMPIONATULUI EUROPEAN DE FOTBAL

In fața încercărilor
După ce echipele noastre 

club nu și-au făcut simțită 
zența, in mod corespunzător 
deci, prestigios in „cupele euro
pene" inter-cluburi, e rindul na
ționalei de fotbal să debuteze Și 
să-și Încerce șansele in cea mai 
importantă competiție, după Cam
pionatul Mondial — „Cupa Eu
ropei" ! obiectivul reprezentativei 
României este unul singur — ca
lificarea in turneul final, în dau
na formațiilor similare ale Iugo
slaviei și Spaniei. Obiectiv îndrăz
neț și, desigur, greu, dar nu im
posibil de realizat. Campania pen
tru pregătirea marilor confrun
tări a început.

Reamintind cititorilor datele pri
melor meciuri — 25 octombrie, 
la București, cu Iugoslavia, 13 no
iembrie, la Madrid, cu Spania — 
menționăm că prima partidă va 
fi precedată de intilniri de veri
ficare ale tricolorilor cu formații 
redutabile. Federația română de 
fotbal organizează o primă acțiu
ne la 4 octombrie, cind lotul re
prezentativ A intilnește la Bucu
rești formația cehoslovacă Te- 
plice (locul 4 în clasamentul di
viziei A), lotul olimpic, va întilni 
Ia Praga Iotul similar al R.S. 
Cehoslovace, iar Iotul de tineret 
susține la Berlin întilnirea cu for
mația de tineret a R.D. Germane. 
In continuarea pregătirilor, noi 
„examene" vor susține selecțio
natele țării noastre la 11 octom
brie. în Capitala țării noastre e 
programat meciul amical Româ
nia A—Polonia A (campioană 
olimpică, locul 3 la C.M. din 
1974); echipa olimpică a Româ
niei joacă, in deplasare, cu Polo
nia B; selecționata de tineret are 
ca adversară formația divizionară 
A, Cernomoreț Burgas din R.P. 
Bulgaria. *

întrucît prima întîlnire In ca
drul „Cupei Europei" tricolorii o 
au cu fotbaliștii iugoslavi, să ve
dem ce se petrece în tabăra lor. 
Destul de proaspătul antrenor al 
naționalei iugoslave, Slavko Ljuș- 
tița, s-a îmbolnăvit, fiind supli
nit la conducerea tehnică, tempo
rar, de Mladinici, antrenorul echi
pei Partizan Belgrad. Acesta nu 
mai păstrează in lotul actual de
cit vreo 7 jucători care au făcut 
parte din echipa ce ne-a invins,

de 
pre-

Ș>>

pe terenul Steaua din Ghencea, 
toamna trecută, cu. 6—4, în pre
liminariile C.M., printre aceștia 
numărindu-se Susici — de la Sa
rajevo (autorul a 3 goluri la 
București), Trifunovici (Partizan 
Belgrad), Zungul (Hajduc Split) 
și Staikovici (Partizan Belgrad). 
Portarul Borotra apare și el in 
lot, dar ca rezervă a tinărului 
Stoianovici (Steaua Roșie Bel
grad), debutant in națională. Au 
mai fost aduși, in lot, fundașul 
Djoni (Dinamo Zagreb), extrema 
stingă Desnlța (Rjeka) și a reve
nit Haglabdici (Velej Mostar). 
Primul meci al echipei Iugo
slaviei in noua ediție a „Campio
natului european" interțări, și 
primul din grupă, este programat 
la 4 octombrie, cind va întilni la 
Zagreb reprezentativa Spaniei. 
Un lucru este cert: selecționerii 
iugoslavi nu vor apela Ia jucă
torii care activează în echipele de 
cluburi de peste hotare și din de
clarațiile lor se desprinde ideea 
construirii unei echipe tinere 
ce-și propune ca principal obiec
tiv calificarea pentru noua ediție 
a C.M. din Spania, 1932.

Printre cei care se află in ve
derile directorului tehnic al lotu
rilor noastre naționale, Ștefan Co
vaci, ale antrenorilor care-1 ajută, 
Constantin Cernălanu șl Gh. Con
stantin, se numără următorii fot
baliști: Răducanu. Ștefănescu,
Mehedlnțu. Vlgu, Sătmăreanu, M. 
Zamfir, Bdloni. Romilă, Crișan, 
Troi, Marcu, Cftmătaru, Doru Ni
colae etc. Lista este deschisă, 
prezența lui Ștefan Covaci la 
Baia Mare, etapa trecută, arătînd 
interesul și dorința de a urmări 
ta lucru echipa locală, revelația 
actualului campionat, pentru a se 
decide asupra unor jucători din 
această formație, care pot să re
zolve unele posturi deficitare din 
echipa noastră reprezentativă.

Consemnăm toate aceste prepa
rative cu gindul că atlt jucătorii 
cit și tehnicienii care se ocupă și 
răspund de pregătirea lor. Inclu
siv Federația, realizează cit de 
mult — și tn mod Îndreptățit — 
este așteptat succesul tricolorilor 
de _ 
al competiției.

a se califica in turneul final

VASILE CABULEA

• întreprinderea cinematografică București ne Informează că 
s-au închis grădinile de vară. Direcția comercială ne anunță 
că s-au deschis mustăriile. Să fie vreo legătură?
• Rețineți următoarele două numere de telefon ale noii Case 

de comenzi a I.C.L. Alimentara, sector 5, din Capitală, Bd. Mâ- 
răști nr. 1: 23 17 16, 23 17 23.
• In această săptămînă, peste 700 de elevi din județul Co- 

vasna vor sprijini activitatea constructorilor de locuințe.
• La Clubul tineretului din Satu-Mare s-a deschis expoziția 

cu cele mai reprezentative lucrări tehnico-științifice ale tine
rilor din județ.

• O dezbatere pe tema „Creația tehnico-științifică reflectată 
In activitatea publicistică" organizează, azi, Casa de cultură a 
studenților timișoreni.
• Biblioteca pentru tineret din Capitală organizează o seară 

cu tema „Imaginea artistică in versul popular din lunca Du
nării". Conduce prof. D. D. Stancu.
• O întîlnire a comitetului U.T.C. al întreprinderii de țevi 

Roman cu elevii care-și desfășoară practica de producție tn 
această unitate va stabili măsuri pentru mai buna integrare a 
acestora in procesul de producție.
• Comitetul orășenesc Reghin al U.T.C. inițiază o masă ro

tundă despre „Participarea reprezentanților tineretului in co
lectivele de conducere".
• La mina Comănești se desfășoară lucrările simpozionului 

„Tehnologii moderne folosite în ramura minieră".
• Un alt simpozion, organizat la Oravița, va ilustra necesi

tatea „Cunoașterii istoriei naționale — factor important in dez
voltarea conștiinței socialiste".
• Elevii liceului arădean „Miron Constantlnescu" acordă im

portanța cuvenită istoriei, organizind frecvent activități speci
fice. Cum este și simpozionul de azi, „Sintem aici de 2 000 de 
ani".

• La cineclubul „Ecran util", Muzeul național de istorie des
chide, la ora 16, expoziția „2 050 de ani de la crearea primu
lui stat dac centralizat șl independent".
• Elena Morțu ne oferă cîteva „Impresii de călătorie din 

R.P. Chineză" prin intermediul expoziției ce se deschide aslă- 
seară in foaierul Teatrului „Lucia Sturdza Bulandra".
• Cea de-a XV-a zi a Festivalului umorului de la Vaslui se 

anunță deosebit de bogată. Recomandăm spectacolul de des
chidere a „Zilelor teatrelor de estradă", șezătorilc literare de 
la Bunești-Averești și Arsura cu Cenaclul umoriștilor din Bucu
rești, spectacolul de varietăți de la Casa de cultură din Vaslui.

Foto-album
In cadrul explo

rărilor întreprinse 
in vara acestui an, 
in Munții Căpăți- 
nei, un grup de 
speologi amatori 
din cadrul cercului 
„Focul viu al 
B.T.T.", între care 
Tiberiu Tulucan, 
au descoperit o 
peșteră de dimen
siuni reduse, in 
care au constatat, 
cu surprindere și 
bucurie, existența 
a numeroase do
vezi arheologice și 
paleontologice. In 
prezent, se fac cer
cetări pentru data
rea acestor pre
țioase dovezi.

Caligrafii de buzunar

AUR PENTRU ULCOSILVANILUna dintre cele șase medalii de aur cu care au fost distinse tot atitea produse românești, prezentate la Expoziția internațională de la Zagreb, reprezintă medicamentul numit Ulcosilvanil, care l-a consacrat pe inventatorul său, doctorul in științe medicale, loan Pușcaș, din Șimleu Silvanlei. Cu ani in urmă, tînărul cercetător s-a impus prin comunicările științifice la diverse congrese și simpozioane din Europa. America de Sud, S.U.A., ca deschizător de drum in terapia ulcerului duodenal Medicamentul brevetat de el și aplicat de-acum pe scară largă in tratamentul acestei maladii este rezultatul unor cercetări și experimentări desfășurate pe parcursul a nu mai puțin de zece ani.

Timp in care doctorul loan Pușcaș a dovedit nu numai vocație de cercetător, ci și tenacitate exemplară in finalizarea, nu ușoară, a ideii sale teoretice, științifice, privind cauza și mecanismul e- voluției acestei boli atit de răspîndite. Travaliul muncii sale de ani de zile a fost concretizat nu numai in inventarea medicamentului a- mintit, ci și în editarea unei deosebit de apreciate monografii pe această temă, ieșită de curind de sub tipar. Medalierea cu aur a medicamentului Ulcosilvanil, la prestigiosul tirg internațional de la Zagreb, reprezintă, dealtfel, un succes de seamă pentru întreaga știință medicală românească.
R. LAL

Corespondențe în concurs

FĂRĂ GLUMĂ
In zona cabanei 

Izvoarele, pe lacul 
artificial Cinciș, s-a 
desfășurat concursul 
republican de pes
cuit — proba „vi
teză" — cu partici
parea a 23 de pes
cari din Arad, 
București, Galați și

Suceava, compo
nent! ai diviziilor 
A și B.

In urma unor pa
sionante întreceri, 
care au făcut deli
ciul numeroșilor 
spectatori, locul in
tii a revenit ară
deanului Dorel Hă- 
șan, care a prins, 
în 8 ore, 1 290

pești, în greutate 
totală de 10,90 kg. 
Următoarele două 
locuri au revenit 
bucureștenilor Ion 
Pană, cu 1229 bu
căți (10,15 kg) și 
Teodor Bentu cu 
1053 bucăți (8,865 
kg).

IOAN VLAD

„SĂPTĂMÎNĂ PREMIERELOR"
Deosebit de rod

nică s-a dovedit 
inițiativa Teatrului 
„A. Davila" din pi
tești, care și-a des
chis stagiunea, pre
zentind in prima 
săptămînă, zilnic, 
cite un spectacol in 
premieră. Iată-le: 
„Garoafa albă" de 
Gheorghe Blăjan 
(un frumos debut 
al autorului piteș- 
tean), „Apartamen

tul nr. 13“ de Emil 
Poenaru (premieră 
absolută), „Maria 
și copiii ei", de 
Osvaldo Dragun 
(traducere de Va
lentin Silvestru) ; 
„Caragiale despre... 
Caragiale" (speti a- 
col-colaj), „încurcă 
lume", de A. de 
Herz (prelucrare de 
Emanuil Engel, pre
mieră a secției de 
estradă), „Matca"

de Marin Sorescu 
(noile poeme pre
zentate de actori și 
autor), „Cîntece și 
cintecele — cite 
sint, sint ale mele" 
(premieră a secției 
de folclor).

Spectacolele se 
bucură de o bună 
apreciere a publi
cului tînăr.
VASILE RADUTelefonul rubricii 17 60 10/14 97, orele 10—13.

încotro, tinere

PREA CROS ÎMBRAC ATOricit s-a străduit Dumitru Ciorceanu, 24 de ani. din comuna Bucovăț, județul Dolj, să îmbrace toate hainele nu a reușit. O bună parte a trebuit să le poarte în mină. Cu asemenea „veștminte" nu putea să nu atragă atenția. Un lucrător de miliție din patrula care l-a întilnit, in miez de noapte, pe străzile muni

cipiului Craiova, l-a luat la... descusut. Si uite-așa. s-a dovedit că hainele nu fuseseră comandate la croitor, nici cumpărate din magazin, ci „împrumutate" de la un cetățean din oraș. Drept pentru care a fost dezbrăcat, oferin- du-i-se „ținuta" corespunzătoare.

Folosirea la capacitatea maximă a utilajelor
Desen de : FLORIN ȘTEFĂNESCU

Rubrică realizată de VASILE RAVESCU



INTERVIUL
acordat de tovarășul

NICOLAE CEAUȘESCU

I

cotidianului „Maroc
(Urmare din pag. I)solutionarea pe calea tratativelor a problemelor existente între statele din această parte a lumii, la întărirea conlucrării și solidarității lor.ÎNTREBARE: Domnule

președinte, vă rugăm să ne 
prezentați poziția României 
față de raporturile chino- 
sovietice.RĂSPUNS : Desigur, problema relațiilor chino-sovietice privește in primul rind cele două țări și, după cum se știe, ele au relații diplomatice și poartă discuții și tratative pentru soluționarea problemelor dintre ele.In ce ne privește, ne-am pronunțat întotdeauna și ne pronunțăm pentru depășirea acestor divergențe și neînțelegeri, pentru întărirea colaborării dintre Uniunea Sovietică și Republica Populară Chineză, dintre toate țările socialiste, conside- rînd că aceasta este de cea mai mare importanță pentru evoluția vieții internaționale, pentru creșterea influenței socialismului în lume, pentru cauza păcii mondiale.ÎNTREBARE : România a 
fost acuzată — pe nedrept 
desigur — că ar fi instru
mentul Chinei in Balcani.RĂSPUNS : Desigur, vizita președintelui Hua Kuo-fen, care a constituit un răspuns la vizitele pe care le-am făcut in Republica Populară Chineză, a reprezentat un moment important, l-am denumi chiar istoric, în relațiile dintre cele două țări ale noastre.în cursul vizitei pe care am efectuat-o in cursul lunii mai in China și cu ocazia vizitei președintelui Hua Kuo-fen in România, am stabilit noi căi de extindere a colaborării dintre cele două țări, de conlucrare in direcția preîntîmpinării războiului, a asigurării păcii și colaborării internaționale. <Nu ar avea sens să răspund unor insinuări potrivit cărora România ar putea deveni instrumentul Chinei în Balcani, deoarece România a desfășurat și desfășoară o asemenea politică internațională care exclude orice presupunere că ea ar putea fi instrumentul cuiva. România desfășoară cu toate statele numai relații bazate pe egalitate și respect reciproc. Dorim ca Balcanii să devină o zonă a păcii și cooperării între state, în care să fie excluse orice imixtiuni ale altor țări, în care să se desfășoare relații pe principii de egalitate și neamestec in treburile interne.

ÎNTREBARE: Domnule
președinte, prăpastia dintre 
țările bogate și cele sărace 
se adîncește, atmosfera care 
decurge din aceasta este ge
neratoare de crize. Ce soluții 
preconizați dumneavoastră 
pentru a opri această degra
dare continuă 2 Altfel spus.

cum vedeți dumneavoastră 
instaurarea unei noi ordini 
economice mondiale JRĂSPUNS: Intr-adevăr, în ciuda „deceniilor dezvoltării", a multor conferințe internaționale, problema subdezvoltării nu și-a găsit, din păcate, soluționare ; dimpotrivă, decalajele dintre țările bogate și țările sărace s-au adincit. Toate acestea creează și adîncesc, fără îndoială, instabilitatea economică, instabilitatea vieții internaționale în general.România, ea însăși țară în curs de dezvoltare, acționează, împreună cu grupul acestor state, pentru a se ajunge la stabilirea unor măsuri concrete care să permită depășirea actualei situații, realizarea unui progres mai rapid al țărilor slab dezvoltate, instaurarea unor relații internaționale noi, de egalitate și avantaj reciproc, denumite generic drept noua ordine economică mondială.În această direcție considerăm necesară, în primul rind, întărirea conlucrării și solidarității dintre statele în curs de dezvoltare. In acest sens se impune și o formulare mai precisă a obiectivelor și strategiei acestor țări. Avînd în vedere că urmează să aibă loc o sesiune specială a Organizației Națiunilor Unite consacrată problemelor noii ordini economice mondiale, consider ca deosebit de important să se ajungă cit mai repede la elaborarea acestei strategii unitare a țărilor în curs de dezvoltare. Tinînd seama că în acest grup sint țări aflate în diverse stadii de dezvoltare, este evident că printr-o strînsă conlucrare, fiecare dintre ele poate realiza un progres mai rapid. De asemenea, este necesar să se ajungă la un acord corespunzător cu țările dezvoltate, care au obligația să acorde un ajutor mai substanțial țărilor rămase în urmă. În a- ceastă direcție, pe lingă ajutorul financiar, o importanță deosebită ar avea crearea unui organism care să pună la dispoziția țărilor în curs de dezvoltare. în condiții avantajoase, tehnologii moderne, asistență tehnică.Sint multe probleme ce trebuie soluționate ; esențialul îl constituie, după părerea mea, întărirea solidarității țărilor în curs de dezvoltare, desfășurarea unor acțiuni unitare, precum și participarea activă la instaurarea noilor principii de relații internaționale a tuturor statelor, atît a țărilor în curs de dezvoltare. a țărilor socialiste, cit și a țărilor capitaliste dezvoltate. deoarece numai împreună se poate asigura înfăptuirea noii ordini economice mondiale.ÎNTREBARE : Marocul șl 

România au numeroase punc
te comune, in special dra
gostea lor arzătoare pentru 
independență națională, pen
tru apărarea permanentă a 
integrității teritoriale, refu
zul lor pentru orice dictat 
exterior și pentru orice a- 
mestec în treburile interne 
ale altor țări, dorința de pace 
și convingerea că dialogul

Soir“
este mijlocul de rezolvare a 
problemelor și conflictelor 
dintre state. Dacă pe planul 
politicii externe punctele de 
vedere coincid sau sint ase
mănătoare, nu vi se pare că 
schimburile economice sint 
incă timide 7RĂSPUNS: Aș dori să remarc cu multă satisfacție bunele raporturi dintre România și Maroc. Intr-adevăr, țările noastre conlucrează strîns pentru afirmarea în lume a principiilor egalității și respectului independenței naționale, apărării integrității teritoriale și renunțării la forță și la amenințarea cu forța, împotriva oricărui amestec în treburile interne ale altor state.Am realizat o anumită dezvoltare a schimburilor economice dintre țările noastre, inclusiv unele cooperări în producție. Avînd însă în vedere ritmul de dezvoltare a economiei românești, cît și preocupările Marocului pentru dezvoltarea sa economico-socială independentă, consider că ceea ce am realizat pînă acum nu corespunde posibilităților celor două țări. Am dori ca în perioada următoare să extindem schimburile economice, mai cu seamă cooperarea în producție, domenii în care sint interesate ambele țări. Există posibilități reale pentru aceasta. Totodată, consider necesar să extindem colaborarea și în alte domenii, cum ar fi învățămîntul, știința, cultura, deosebit de importante pentru dezvoltarea ambelor țări, pentru întărirea conlucrării și prieteniei dintre ele.ÎNTREBARE : Domnule
președinte, v-ați tntîlnit de 
două ori cu Maiestatea Sa 
regele Hassan al II-lea. Cum 
apreciați aceste intilniri și 
în ce măsură au contribuit 
ele la dezvoltarea relațiilor 
româno-marocane 7RĂSPUNS : Vizita oficială pe care am efectuat-o în Maroc, la invitația Maiestății Sale regele Hassan al II-lea, precum și în- tîlnirea prilejuită de o escală făcută în Maroc au constituit momente importante în relațiile dintre țările și popoarele noastre.Convorbirile pe care le-am avut cu aceste prilejuri au dus la stabilirea unor înțelegeri privind extinderea relațiilor multilaterale dintre țările noastre, precum și conlucrarea mai strînsă în problemele internaționale, inclusiv la stabilirea unor relații directe, de prietenie. Aștentăm vizita regelui Hassan al II-lea în România, avînd convingerea că ea va da un nou impuls relațiilor dintre țările noastre.Tinînd seama de toate acestea, aș dori să menționez, încă o dată, că există bune perspective pentru dezvoltarea colaborării româno-marocane ; în ce ne privește vom face totul în a- ceastă direcție.Aș dori să folosesc acest prilej pentru a ura cititorilor ziarului dumneavoastră, poporului marocan, multă prosperitate, bunăstare și pace.

NAȚIUNILE UNITE t r

Preocupări economice
în P.A. Yemen

C.„

Principalele probleme ale vieții
internaționale - în atenția

sesiunii Adunării Generale a O.N.U.NAȚIUNILE UNITE 25 (Agerpres). — Corespondență de laN. Plopeanu : Luni, în ședința plenară a Adunării Generale aO. N.U. au început dezbaterile generale asupra principalelor probleme înscrise pe ordinea de zi. în cadrul acestor dezbateri, care urmează să dureze aproape trei săptămîni, reprezentanții statelor membre ale O.N.U. vor prezenta pozițiile țărilor lor asupra problemelor cardinale care confruntă omenirea.
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Se împlinesc astăzi 16 ani de Ia proclamarea Republicii Arabe Yemen, eveniment de răscruce în istoria acestui stat din sud-vestul Peninsulei Arabia. Incununind lupta îndelungată a poporului yemenit împotriva regimului feudal al imamilor, actul de la 26 septembrie 1962 a constituit punctul de pornire pentru un șir de transformări în viața social-econo- mică a țării.Anii care au trecut de Ia proclamarea republicii sint măreați de eforturi stăruitoare pe calea dezvoltării economice, in concordanță cu aspirațiile maselor populare. Măsurile inițiate de guvernul de Ia Sanaa privind dezvoltarea industrială au fost circumscrise obiectivului esențial de valorificare în interes național a resurselor naturale de care dispune țara. Astfel, zăcămintele de țiței din deșertul Tihar sint exploatate de Compania națională a petrolului. Recent s-a anunțat descoperirea unor importante zăcăminte de petrol în regiunea Al Salfieh, operațiunile de foraj continuind și în alte zone în scopul descoperirii unor noi surse de petrol și gaze. Sectorul extractiv cunoaște o dezvoltare tot mai amplă, deoarece au fost descoperite și alte bogății : cupru, cărbune, sulf, pe harta țării apărind obiective industriale care valorifică aces
te materii prime.Succese pe linia modernizării, extinderii suprafețelor cultivate, a creșterii și diversificării producției au fost înregistrate în agricultură, principala ramură a economiei R.A. Yemen. în zonele fertile ale țării au fost amenajate sisteme de irigații și înființate gospodării agricole experimentale pentru cultura cerealelor.O atenție deosebită se acordă lichidării neștiinței de carte și creării necesarului de cadre pentru diferite sectoare ale economici naționale. înainte de proclamarea republicii, existau in mediul urban 40 de școli primare și secundare și doar citcva in sectorul rural. Invățămintul yemenit dispune astăzi de peste 200 școli primare, 100 de școli secundare, numeroase institute pentru formarea cadrelor didactice, școli tehnice, care funcționează la Sanaa, Taiz, Hodeida ; la universitatea din capitala țării, creată în 1970, învață 1500 de studenți.

R. AVRAM

Descoperire
Un zoolog american a anunțat că a 

descoperit intr-o regiune din statul Ne
braska 36 schelete de animale, aparținind 
aceleiași turme, care au trăit in zona res
pectivă acum 10 milioane ani. între sche
letele scoase la iveală se găsesc și stră
moși ai rinocerului. De remarcat că a- 
ceasta descoperire probează pentru prima 
dată ipoteza că rinocerii — socotiți drept 
animale solitare — au trăit intr-o epocă 
străveche in turme.

Potrivit opiniei cercetătorului, anima
lele ar fi fost surprinse, in momentul in 
care traversau un lac. de lava unui vul
can. ipoteză care explică și conservarea 
scheletelor găsite.

Cel mai lung tunel submarin
Tunelul submarin dintre insulele japo

neze Hokkaido și Honshu va deveni, la 
începutul lunii octombrie, cel mai lung 
tunel din lume, la încheierea construcției 
unei porțiuni de 20,89 km., situată între 
localitatea Siriuchi și un punct din strim-

o

Primul vorbitor a fost, potrivit tradiției, reprezentantul Braziliei, Antonio Francisco Azeredo Do Silveira, ministrul relațiilor externe. „într-o lume a interdependenței, a spus el, nu poate să existe pace atâta timp cît se mențin focare de tensiune, de injustiție și conflict, chiar dacă acestea sint locale". Vorbitorul a subliniat necesitatea lichidării de urgență a subdezvoltării, a ultimelor rămășițe ale colonialismului și politicii de apartheid, a trecerii la măsuri concrete în direcția făuririi noii ordini economice internaționale, la înfăptuirea dezarmării și în primul rind a celei nucleare.„Lichidarea prăpastiei care separă pe bogați de săraci trebuie să reprezinte principala preocupare a comunității internaționale — a spus, la rîndul său, ministrul de externe al Norvegiei, Knut Frydenlund. Guvernul Norvegiei, a continuat el, împărtășește preocuparea țărilor tn curs de dezvoltare privind impasul actual din cadrul dialogului nord-sud. Progresele realizate au fost minore. La patru ani de la adoptarea sa. planul de acțiune pentru făurirea noii ordini economice internaționale rămîne în principal nerealizat".O amplă pledoarie in direcția necesității trecerii de urgență la măsuri de instaurare a noii ordini economice internaționale a făcut ministrul de externe al Irakului, Saadoun Hammadi,
Reuniunea anuală 

a F.M.I. și B.I.R.D.La Washington au început luni lucrările celei de-a 33-a reuniuni anuale a Fondului Monetar Internațional (F.M.I.) și a Băncii Internaționale pentru Reconstrucție și Dezvoltare (B.I.R.D.).Participă miniștri de finanțe, guvernatori ai băncilor naționale sau ai băncilor specializate din cele peste 130 țări membre, reprezentanți ai principalelor organisme economice și financiare internaționale, precum și ai celor mai mari bănci și instituții financiare din lume. Țara noastră este reprezentată de tovarășul Paul Niculescu, viceprim-mi- nistru, ministrul finanțelor, guvernatorul pentru România la F.M.I. și B.I.R.D. Participă, de asemenea, guvernatorul Băncii Naționale a Republicii Socialiste România, Vasile Răuță, și președintele Băncii de investiții, Gheorghe Popescu.
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care a înfățișat grava Injustiție care domnește în lumea de azi. Un număr de 750 milioane de oameni din lumea a treia, a spus el, își duc existența avînd un nivel de trai sub minimul sar .Vorbitorul s-a pronunțat tru respectarea dreptuluigrădit al popoarelor de a lua în stăpînire propriile lor bogății naționale și a cerut comunității internaționale să sprijine lupta de eliberare a tuturor popoarelor subjugate si asuprite.

nece-pen- neîn-

Manifestări

consacrate 
RomânieiBERNA 25 (Agerpres). — în cadrul manifestărilor dedicate celei de-a 60-a aniversări a constituirii statului național unitar român, la Casa de cultură a cantonului elvețian Aargau a fost deschisă o expoziție de artă românească contemporană cu lucrări ale pictorilor Lucian Grigorescu, Henri Catargi, Alexandru Ciucurencu, Dumitru Ghiață și Imre Nagy, sculptorilor Ion Irimescu, Geza Vida și o tapiserie realizată de Mimi Podeanu.în cuvîntul său, Arthur Schmid, a evocat principalele momente din istoria României și a subliniat continuitatea poporului român în spațiul carpato-dunărean, lupta sa pentru independență și unitate națională.BOGOTA 25 (Agerpres). — în cadrul manifestărilor dedicate celei de-a 60-a a- niversări a formării statului național român unitar, în o- rașul Caii, important centru economic și cultural columbian, au fost inaugurate „Zilele filmului românesc". Au participat oficialități ale o- rașului, oameni de cultură și artă, cadre didactice, stu- denți, ziariști, un numeros public.în același dația avut loc o drul căreia semnificația Iui de la 1 ca și realizările obținute de poporul român în anii construcției socialiste. A fost prezentat filmul documentar „România 77".

oraș, la fun- „Tineretul O.N.U." a întrunire în ca- au fost relevate evenimentu- decembrie 1918,
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Tractoare românești expuse recent la Tirgul internațional de mașini de la Sidney, Australia

Situația din NicaraguaMANAGUA 25 (Agerpres). — Agențiile Internaționale de presă Informează, citind surse din Managua, că trupele dictatorului Somoza au declanșat o campanie de represalii sălbatice in zona orașului Esteli — ultimul bastion al rezistenței populare armate care a căzut în urmă cu cîteva zile.Potrtvit refugiații la Managua, numărul arestărilor operate la Esteli pentru motive politice este foarte mare. Situația în acest oraș de circa 20 000 locuitori, situat la 150 kilometri nord de capitala țării, este extrem de critică și datorită faptului că lipsesc atit apa, cit și electricitatea. De asemenea, aprovizionarea cu alimente este insuficientă, iar locuitorii

afirmațiilor făcute de sosiți în ultimele zile trăiesc sub amenințarea Izbucnirii epidemiilor.BRUXELLES 25 (Agerpres) — Un guvern provizoriu a fost constituit, la 22 septembrie, în Nicaragua — a declarat, în cadrul unei conferințe de presă organizată la Bruxelles, delegatul special pentru Europa al Conducerii naționale a Frontului Sandinist de Eliberare Națională
toarea Tsugaru, aflat la adincime de 140 
metri. Construcția acestui tronson, care 
va fi inaugurat oficial la 4 octombrie, a 
durat cinci ani și opt luni.

Următoarea 
construită in 
a anunțat un

porțiune a tunelului va fi 
viitorii patru sau cinci ani, 
purtător de cuvint al căilor

ferate japoneze, citat de agenția Kyodo. 
Tunelul, care va avea 23,3 kilometri sub 
apă și 30.55 kilometri sub uscat, va fi mai 
lung decit tunelul Simplon, de la 
tiera dintre Elveția și Italia (19,8 
pînă in prezent cel mai lung din

fron- 
km.), 
lume.

Inundații

Aproximativ 100 000 persoane au 
afectate de puternicele inundații i

I fost 
provo-

cate de uraganul Olivia ce s-a abătut a- 
supra statului Oaxaca și asupra întregii 
regiuni sud-estice a Mexicului. Potrivit 
agenției U.P.I., ca urmare a ploilor to
rențiale
meroase riuri și-au ieșit din matcă. Re
vărsarea riului Suchiate a provocat moar
tea a numeroase persoane, iar prăbușirea 
a trei poduri / a determinat întreruperea 
traficului rutier în istmul Tehuantepec. 
Circa 10 localități au fost inundate.

De asemenea, s-a făcut 
peste 3 000 persoane au fost 
tr-o serie de așezări aflate 
orașului Hidalgo, din statul 
15 000 de oameni au rămas 
turi in localitatea Salina Cruz (Oaxaca).

Ploile tropicale care au căzut in ulti
mele zile asupra localității Chittagong au 
paralizat practic activitatea acestui mare 
port din Bangladesh. Cantitatea de apă 
căzută depășește orice precedent, chiar în 
sezonul musonic.

Inundațiile au provocat importante pa
gube materiale localității, distrugînd o 
serie de locuințe și căi de comunicație, 
paralizind legăturile telefonice, izolind 
astfel orașul Chittagong de restul țării.

căzute in ultimele zile, nu-

cunoscut că 
evacuate din- 
în apropierea 
Chiapas. Alți 
fără adăpos-

*

î

î 
î 
î 
î 
î 
î 
î 
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Din acul de beton săgetând cerul așezat in monumentala piață Alexander, intr-un tur complet, orașul Berlin, capitala Republicii Democrate Germane, se prezintă Intr-o cuprinzătoare imagine. Desfășurată pe fragmente tăiate de vechile bulevarde sau de cele noi, panorama ți se așterne în fața ochilor pînă departe spre negurile pădurilor, locul de agrement preferat al berlinezilor — sau cimpiile cadrilate în culorile calde ale anotimpului.Pentru cel ce-a avut ocazia să poposească in mai multe rinduri în metropola de pe riul Spree, secvențele derulate de la înălțimea turnului de televiziune prilejuiesc intilniri și reîntâlniri eu un oraș cu o veche și frămin- tată istorie, cu un puls înnoitor, demn de anii construcției noi, socialiste. în urmă cu ani. aici in Alexander- platz rănile războiului erau vizibile pretutindeni. Acum, în cea mai marc parte, pe noi temelii, au apărut moderne edificii, s-au trasat largi căi rutiere. Bătrinul Linden" „Unter den a inceput a întineri. Clădirea din sticlă, oțel și marmoră a Palatului Republicii — una din realizările monumentale ale noii arhitecturi — Sala Congreselor, Piața Marx-Engels, Lenin Allee — în zona mai centrală, ca și ultimele concentrări de uzine și

fabricl Înălțate in ultimii ani la periferia Berlinului, se inscriu in noua geografie politică economică, culturală și socială a orașului. E un ritm care și-a pus puternic pecetea asupra intregil capitale.

berlineze, întâlnind tineri la locurile lor de muncă — in fabrici, facultăți, încerci sentimente alese față de acești oameni, de responsabilitatea pe care și-o asumă zi de zi in eforturile dedicate ridicării patriei lor pe
Embleme ale pasiunii 

și hărniciei

însemnări din R. D. GERMANĂ

„Nu există realizare in care să nu fi fost incorporată pasiunea, dragostea de muncă a tineretului nostru, a organizației sale, Tineretul Liber German (F.D.I.)" — ne declarau, cu legitimă min- drie gazdele noastre. Plimbindu-te în preajma marilor șantiere

noi culmi de progres. „F.D.I. — Inițiative — Berlin" a devenit în ultima perioadă o deviză a participării crescînde a tinerilor la îndeplinirea sarcinilor din economie. In cadrul acestei acțiuni cu caracter național, tinerii din Berlin și din toate regiunile țării
damasc Lucrările Conferinței la nivel înalt 
a țărilor arabe dinDAMASC 25 (Agerpres). — în capitala Siriei s-au încheiat lucrările Conferinței la nivel înalt a țărilor arabe din „Frontul fermității", la care au luat parte președinții Siriei, Algeriei, Jamahiriei Libiene, R.D.P. a Yemenului și Organizației fientru Eliberarea Palestinei, ntr-un comunicat și declarație de principii, date publicității se arată că participanții „resping și condamnă acordurile și rezultatele reuniunii de la Camp David", considerîndu-le „nule și neavenite". Ei au hotărit ru-

TEL AVIV 25 (Agerpres) — t.a Knessethul israelian au început luni dezbaterile pe marginea rezultatelor reuniunii tripartite de la Camp David.Premierul Menahem Begin a acceptat, la cererea opoziției laburiste, să supună unui vot unic al Knessethului atît acordurile de la Camp David, cit și hotă- rirea de evacuare a așezărilor israeliene din Peninsula Sihai.în cadrul unei ședințe speciale, cabinetul israelian a aprobat acordurile de la Camp David cu 11 voturi pentru și două împotrivă. Consiliul de Miniștri a convenit, în principiu, ca așezările evreiești din Peninsula Sinai să fie desființate.
• PARTIDUL Uniunea Națională Africană din Kenya (KANU), partid de guvernă- mint, a hotărit desemnarea lui Daniel Arap Moi în calitate de candidat unic la postul vacant de președinte al țării.

99Frontul fermității”perea relațiilor politice și economice cu Egiptul, au convenit să acționeze pentru transferarea din Cairo a sediului Ligii Arabe, iar președintele Hafez Al- Assad să facă vizite într-o serie de state arabe pentru a explica hotărîrile reuniunii. A fost adoptat, totodată, un program de acțiune și s-a hotărit crearea unui „înalt comandament" al frontului, alcătuit din președinții părților participante precum și a unor organisme în domeniile politic și militar.

Votul asupra problemelor înscrise pe ordinea de zi a Knes- sethului va avea loc miercuri sau joi.
Manifestații

s-au angajat să contribuie la înfăptuirea vastului program de construcție prevăzut pentru dezvoltarea urbanistică a capitalei R. D. Germane. Potrivit programului, pînă în 1980 urmează a fi îmbunătățite condițiile de locuit pentru 200 000 berlinezi. Capacitatea creatoare a tinerilor, mobilizați de F.D.I., se va concretiza în elaborarea și executarea a diferite proiecte de construcții între care se află complexul de locuințe de pe Leipziger-Strasse, din zona Lenin Allee, Casa Centrală a Pionierilor, rite".Este concret lui în răspund care P.S.U.G.,
clinica „Cha-un exemplu asupra modu- care tinerii _grijii pe guvernul R.D.G., o manifestă pentru tânăra generație. La scara întregii țări asemenea preocupări se materializează in numeroase inițiative vizind economisirea materiilor prime și materialelor, folosirea optimă a timpului de muncă, promovarea unei mișcări de masă în domeniul creației tehnico-șiiinți- fice. In toate succesele înregistrate de-a lungul celor 29 de ani de existență ai R.D.G., prezența tineretului se recunoaște la dimensiunile unor veritabile embleme ale pasiunii pentru nou, ale hărniciei.

I. TIMOFTE

AFRICA 
AUSTRALĂ

LONDRA 25 (Agerpres) — „Dacă în viitorul apropiat nu va fi organizată o conferință in problema rhodesiană, o soluție militară a acesteia va fi inevitabilă" — a declarat ministrul britanic de externe, David Owen, pe aeroportul Heathrow, din Londra, înaintea plecării sale la sesiunea Adunării Generale a O.N.U El a menționat că încă din luna aprilie Anglia se pronunța pentru organizarea unei asemenea conferințe, cu participarea tuturor părților, și de multe ori această conferință a fost pe pragul realizării.STOCKHOLM 25 (Agerpres). — Ministrul suedez al afacerilor externe, Karin Soeder, s-a pronunțat, intr-un interviu acordat agenției suedeze de știri. în favoarea adoptării unor sancțiuni economice internaționale împotriva regimului rasist sud- african.
de protest

față de intensificarea activității 

unor grupăriLONDRA 25 (Agerpres). — La Londra a avut loc duminică o mare demonstrație la care au participat peste 30 000 de persoane, organizată în semn de protest față de activitatea grupării neofasciste care se autointitulează „Frontul Național". Demonstranții, printre care se aflau reprezentanți ai unor partide și organizații obștești de diferite orientări politice, numeroși oameni ai muncii, au străbătut principalele artere ale capitalei britanice, purtând pan-

neofascistecarde pe care erau înscrise lozinci unuiloc la Hyde _____ ,cuvîntul, între alții,’ energiei, Anthony Wedgwood Benn, și liderul minerilor din Yorkshire, Arthur Scargill. Pe traseu, demonstranții au purtat pancarte pe care erau Înscrise lozinci antifasciste șl au ars efigii ale lui Hitler și ale celor două căpetenii ale „Frontului Național", Webster și Tyndall.

antifasciste. în miting, care Park, i cadrul a avut au luat ministrul
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COMUNICAT 
POLONO-FRANCEZPrimul secretar al C.C. P.M.U.P., Edward Gierek, președintele Franței, Valery Giscard d’Estaing, au procedat la examinarea multilaterală a tuturor problemelor de interes reciproc, acordind o atenție deosebită dezvoltării colaborării economice dintre Polonia și Franța — se arată In comunicatul publicat la încheierea vizitei la Varșovia a președintelui francez, transmis de agenția P.A.P. Trecind în revistă principalele probleme internaționale actuale, continuă comunicatul, părțile au subliniat însemnătatea deosebită pe care Polonia și Franța o acordă consolidării și adincirii procesului de destindere în Europa și în lume,• LA TOKIO s-au deschis. Iutii, lucrările unei conferințe internaționale consacrate dezvoltării zonelor de coastă și prevenirii poluării apelor mărilor și oceanelor. Cel 1 500 de participant la conferință, reprezentând 24 de țări, vor examina, de asemenea, posibilitățile de obținere a energiei din adîncurile oceanelor și perspectivele dezvoltării resurselor piscicole și minerale.• STANDUL ROMANESC prezentând produse ale industriei ușoare, care funcționează în cadrul Tîrgului internațional de toamnă de la Budapesta, a fost vizitat, luni, de Janos Radar, prim-secretar al C.C. al P.M.S.U., Păi Losonczi, președintele Consiliului Preziden-

al 
și

țial al R.P. Ungare, de alțl conducători de partid ți de stat ai țării-gazdă.Oaspeții au făcut aprecieri elogioase la adresa exponatelor prezentate de țara noastră.• TIRGUL INTERNAȚIONAL DE LA ZAGREB și-a închis duminică porțile. Buna reputație internațională pe care și-a cucerit-o acest târg a fost confirmată și la această ediție prin participarea unui număr de 5 000 de firme străine și 1531 firme iugoslave. Printre cele 59 de țări prezente la această manifestare economico-comer- cială s-au numărat 32 de țări în curs care și larg cu gul de dovedit aproape 120 000 vizitatori, oameni de afaceri și experți, din circa 80 de țări, care au fost prezenți aici pe durata desfășurării lui.

vingîndu-1 pe Servan-Schreiber, Partidului Radical la coaliția guvernamentală). în- tr-un district doua circumscripție Christian de la Malene, dat din partea Adunării Republică (formațiune coaliția guvernamentală) ținut 39,25 la sută din El urmează să participe la al doilea tur de scrutin, duminica viitoare ca și Edwige Avice, (Partidul Socialist) care a realizat 33,01 la sută din voturi.

Jean-Jacques președintele (participantal Parisului, a vacantă, candi- pentru din a ob- voturi.

ROMA 25 (Agerpres). — în orașul italian Trieste a avut loc duminică o mare manifestație organizată în semn de protest față de intensificarea activității grupărilor neofasciste din Italia. Participanțli au exprimat, între altele, protestul Împotriva unui act de vandalism comis de o grupare neofascistă din Trieste, care a avariat un monument ridicat în memoria victimelor fascismului din cel de-al doilea război mondial. La manifestație au participat veterani ai luptei de rezistență, reprezentanți ai sindicatelor și ai unor organizații democratice, un mare număr de tineri.

de dezvoltare intre România. Interesul care a fost privit târla Zagreb poate fi și de numărul celor

FRANȚA : PRIMUL TUR 
DE SCRUTIN AL ALEGERILOR 

PARȚIALEîn Franța a avut loc primul tur de scrutin al unor alegeri parțiale pentru două locuri de deputat rămase vacante in A- dunarea Națională. Potrivit rezultatelor date publicității luni, la Nancy, important centru siderurgic și carbonifer, a cîștigat candidatul Partidului Socialist, Yves Tondon, care a obținut 30 757 voturi (58,46) la sută în-

VENEZUELA : CONGRES 
IN PROBLEMELE ENERGETICIILa Caracas s-au încheiat crările primului problemele nezuela în adoptat un o utilizare lor energetice existente pentru a contribui la dezvoltarea economiei naționale. Participanții au abordat problemele legate de utilizarea carburanților în transporturi și industrie, subliniind, printre altele, necesitatea reducerii risipei.

lu- in Ve- fost cerecongres energeticii din cadrul căruia a document care rațională a resurse-

• PREȘEDINTELE REPUBLICII ISLAMICE PAKISTAN, Mohammad Zia-UI-IIaq, admi- nistrator-șef al Legii Marțiale, a autorizat introducerea unor a- inendamente constituționale pentru modificarea legii electorale în vigoare, apreciază ca pași pentru lor generale tombrie 1979.
Agenția U.P.I. Ie reprezentând primii pregătirea alegeri- fixate pentru oc-
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Agendă cosmicăMOSCOVA 25 (Agerpres) — De la centrul de urmărire a zborului orbital se anunță că cei doi cosmonauți sovietici Vladimir Kovalionok și Aleksandr Ivancenkov continuă îndeplinirea programului planificat la bordul complexului științific circumterestru „Saliut-6“— „Soiuz-31“.Luni, 25 septembrie, după controlul medical și micul dejun, membrii echipajului au pregătit aparatura științifică pentru continuarea experiențelor. Astfel, in instalația „Fiton" de la bordul lui „Saliut-6“ s-a urmărit procesul de creștere a unor plante mari, cei doi cos- monauți asigurind condițiile optime de temperatură și umiditate din instalație.Zilele trecute, Kovalionok șl Ivancenkov au efectuat o nouă serie de experimente cu ajutorul instalației „Cristal" pentru obținerea unor materiale semiconductoare, in condiții de imponderabilitate. în „cuptorul electric" al instalației au fost combinate trei elemente —ger- maniu, stibia și sulf.
KEDALȚIA Șl ADMINISTRAȚIA: București, Piața „Sclntell". Tel: 17 60 10, 17 60 30. Abonamentele se fac la oficiile poștale și difurorll din întreprinderi și instituții — Tiparul: Combinatul Poligrafic „Casa Sctnteli*. 
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